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střípky z jednání Rady města Kralupy nad Vltavou�

Moji milí,

pomalu, ale jistě, jsme vkročili do posledního čtvrtletí 
letošního roku, ještě jsme si ani pořádně nezvykli na 

ten aktuální a zanedlouho budeme psát zase nový le-
topočet, čas tak rychle běží a je toho tolik, co je třeba 
navštívit, zažít, okusit...

A co nám nadcházející podzim přinese? To ukáže 
čas. Snad nebude mnoho  plískanic, jak venku, tak 
v rámci každodenního života  ;). A kdyby přece jen na-
staly, přinášíme na str. 15-21 spoustu kulturních tipů 
pro zahnání chmur a načerpání pozitivní energie ;). 
Jednou z hudebních pecek počátku listopadu bude 
koncert skupiny Brutus, viz str. 10-12, jejíž frontman 
má i ve svém úctyhodném věku energie na rozdávání. 
Přijďte si z ní trochu ukrojit 4. 11. do Vltavy, dostane 
se na každého ;).

A pokud jste atmosféru koncertu této kapely dosud 

nezažili, tak vězte, že jejich hudba je silně návyková. 
Humorné skladby se vám vryjí do paměti již v rámci prv-
ního setkání, budete si je notovat s nimi, aniž byste je 
dříve znali... Ani nebudete vědět jak, ale najednou bu-
dete mít ruce nahoře a skákat do rytmu, všichni bez roz-
dílu věku - děti, náctiletí, střední věk i vrstevníci kapely. 

Užijete si lokální kapelu s tradicí, jejíž hity zlidověly 
a zformovaly celé generace rockerů. Zaposloucháte 
se do tónů prověřených desítkami let, nepočítaným 
množstvím koncertů, posluchačů, najetých kilometrů...  
Takže nakupte lupeny, dokud jsou, a přelaďte s Brutu-
sáky na jejich veselou notu. Barvitý podzim plný nejen 
hudebních zážitků přeje    

ANDREA JŮNOVÁ,ŠÉFREDAKTORKA KZ

slovo úvodem�

Replika historických městských hodin v Husově uli-
ci – projektová dokumentace, kontrolní rozpočet, 
schválení realizace znaku města 
u RM schválila předloženou projektovou dokumen-
taci pro provedení stavby, vypracovanou spol. Ateliér 
DUK s. r. o., Praha 9, a současně schvaluje předpoklá-
danou hodnotu realizace repliky historických hodin, 
v celkové hodnotě prací 1 324 972,30 Kč bez DPH, 
resp. 1 603 216,48 Kč s DPH.
u RM schválila realizaci a objednání reliéfního mo-
delu znaku města, dle předložené nabídky zhotovitele, 
spol. KP – Realizace Střech s. r. o., Dvůr Králové nad 
Labem, za celkovou cenu díla 93 000 Kč bez DPH, 
resp. 112 530 Kč s DPH.

Spolupráce města s Centrem pro integraci cizinců 
Mladá Boleslav (CPIC)
u RM schválila Smlouvu o zapojení města Kralupy 
nad Vltavou do aktivit realizovaných v rámci podpory 
potřeb uprchlíků a migrantů Centrem pro integraci 
cizinců Mladá Boleslav v předloženém znění a pově-
řuje starostu města podpisem předmětné smlouvy.

Podání žádosti o dotaci a výběr administrátora do-
tace na akce „Přístavba učeben II. stupně
Základní školy v Kralupech nad Vltavou“ a „Přístav-
ba tělocvičny Základní školy Kralupy nad Vltavou“ 
u RM schválila podání žádosti o poskytnutí dotace 
na projekt „Přístavba učeben II. stupně Základní školy 
v Kralupech nad Vltavou“ v rámci výzvy 3/2023, pro-
střednictvím Státního fondu životního prostředí, Mo-
dernizačního fondu v programu Energetické účinnost 
ve veřejných budovách a infrastruktuře – ENERGov. 

Oprava vstupního schodiště – zimní stadion
u RM schválila realizaci opravy havarijního stavu 
venkovního schodiště na zimním stadionu (zámeč-
nické práce) firmou Zámečnictví – Vladko Nesvadba, 
Kralupy nad Vltavou, za celkovou cenu 250 185 Kč bez 
DPH (zhotovitel není plátcem DPH). Finanční náklady 

budou hrazeny z rezervy na investice na rok 2023. Se 
zhotovitelem bude uzavřena smlouva o dílo.
u RM schválila realizaci opravy havarijního sta-
vu venkovního schodiště na zimním stadionu 
(stavební práce) firmou MALBOS – Martin No-
votný, Kralupy nad Vltavou, za celkovou cenu  
75 867 Kč vč. DPH. Finanční náklady budou hrazeny 
z rezervy na investice na rok 2023. Se zhotovitelem 
bude uzavřena smlouva o dílo.

Adaptace pivovaru v Kralupech nad Vltavou – MKC – 
supervizor objednatele – Ing. Petr Listík 
u RM pověřila Ing. Petra Listíka k provádění supervi-
zora investiční akce objednatele, jako zástupce objed-
natele v rámci stavby: „Adaptace pivovaru v Kralupech 
nad Vltavou – MKC“.
u RM schválila uzavření příkazní smlouvy na výkon 
činnosti supervizora investiční akce objednatele, s pa-
nem Ing. Petrem Listíkem, IČ: 66403481, za měsíční 
sazbu 12 000 Kč bez DPH, na dobu předpokládané 
realizace stavby Adaptace pivovaru v Kralupech nad 
Vltavou - MKC, tj. 24 měsíců.

Zpětné zapojení všech lamp veřejného osvětlení
u  RM zrušila usnesení 22/20/13/1 ze dne 
19. 9. 2022.
u RM schválila opětovné zapojení všech světelných 
bodů veřejného osvětlení ve městě. Provedení této 
činnosti ukládá TSM Kralupy nad Vltavou. 

Zápis Komise výstavby a rozvoje města č. 5/2023
u RM vzala na vědomí zápis č. 5/2023 z jednání 
Komise výstavby a rozvoje města, které proběhlo dne 
31. 8. 2023.
u RM nedoporučila ZM schválit pořízení změny 
územního plánu zkráceným postupem pro pozemky 
p. č. 222/39 a 222/40 v k. ú. Minice u Kralup nad 
Vltavou z plochy „Spzl – plocha smíšeného nezasta-
věného území“ do plochy „BI – bydlení individuální“ 
a „ZS1 – zeleň sídelní – veřejná, parky“.

LISTOPAD
Příjem inzerce do 12. 10. 2023

do 12:00; zasílání článků a pozvánek
do 13. 10. 2023 do 8:00 hod.

uzávěrky vydání�

veř. jednání zastup.�
 pondělí 16. 10. 2023 v 17:00 hod.

ve velké zasedací místnosti MěÚ Kralupy nad Vltavou.

OBSAH:
Budova polikliniky je na prodej.

str. 3
Ve městě se natáčely Cyklotoulky. str. 5
Fejeton: Žádný plán nikdy nevyjde... 

 str. 9
Historie: Obecní volby v Kralupech v roce 

1923. str. 13
Přestávka na pohyb. str. 14
SCÉNAfest se blíží!  str. 15

výročí
28. 10. 1918  
vznik Československa

pieta

27. 10. 2023 (pátek), 
pietní zastavení u jednotlivých 
památníků:
 10:00  – památník na Palackého nám.;
 10:10 – památník u TJ Sokol;
 10:20 – Masarykův most;
 10:40 – památník v Minicích;
 10:50 – památník v Zeměchách.
(Časy jsou pouze orientační.)
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Střípky z veřejného zasedání Zastupitelstva města Kralupy konaného 11. 9. 2023�
Nabídka na odkoupení polikliniky 
(č. p. 686)
Poliklinika v  Nerudově ulici je na prodej, 
vlastní ji čtyři majitelé (z části praktikující lé-
kaři, kteří budou z důvodu věku končit svoji 
lékařskou praxi). Hodnota objektu vyčísle-
ná znaleckým posudkem zní na 13,9 mil. 
Kč, tržní hodnota budovy, kterou požadují 
majitelé, je ve výši 41 mil. Kč. 

Nad nabídkou se sešla komise majetko-
právní a také zdravotní, sociální a bytová, 
obě doporučily udělat hlubší analýzu aktu-
álního stavu, dalšího využití budovy a  ná-
kladů s tím spojených. Současně se vyslovily 
pro zachování polikliniky ve městě. Prodejní 
cenu však shledaly příliš vysokou, i  s  ohle-
dem na nemalé náklady na rekonstrukci 
objektu. Jako variantu vidí vytipování místa 
pro stavbu nové polikliniky, či alespoň or-
dinací lékařů (na pozemcích města nebo 
v objektech již městem vlastněných).

Komise dále doporučily projednat i  výši 
budoucího nájemného ordinací. 

Do diskuse nad osudem polikliniky přispěl 
i zastupitel Jan Špaček (STAN), vyslovil se pro 
zachování lékařského zařízení, zdůraznil po-
třebu rozsáhlejší analýzy, upozornil na potře-
bu přesunutí ordinací na dobu rekonstrukce. 
Také přidal další otázky do pléna: zda se re-
konstrukce starého objektu vůbec vyplatí a 
jestli bude následně dostatek lékařů pro na-
plnění zrenovované polikliniky, což je do jisté 
míry odvislé i od pojišťoven, které podepíší/
nepodepíší s lékaři smlouvy. 

S další úvahou navázal Stanislav Hejduk 
(Kralupská levice): „Pokud město objekt 
nekoupí, mohl by z toho některý soukromý 
investor udělat byty či kanceláře. Rekon-
strukce si vyžádá dalších minimálně 60 mil. 
Kč, stav budovy je špatný, prodejní cena 
je příliš vysoká. Jsem však pro zachování 
zdravotnického zařízení. Hledejme však ná-
hradní řešení - dotace, jiné prostory. Je tře-
ba myslet na dosah MHD, aby mohli lékaře 
pohodlně navštěvovat i starší lidé.“

Pokračoval Martin Luksík (ANO a nezávis-
lí): „Jsem pro koupi areálu i  za tuto cenu. 
Jde o pozemek na strategickém místě, ob-
jekt by mohl koupit někdo s protichůdnými 
zájmy, než má město. Již se zde v minulosti 
takový případ řešil a my bychom pak těž-
ko vykupovali budovu či pozemek zpět. 
Zachování lékařských služeb musí být pro 
město stěžejní, jde však o nemalé výdaje. 
Na místě by byla úvaha o  nějaké spoluú-
časti občanů, aby se navýšily také příjmy 
do rozpočtu. Napadá mě znovuzavede-
ní poplatků za odvoz směsného odpadu 
(pouze u ekonomicky aktivních obyvatel). 
Každopádně do konce roku by město mě-
lo mít dobře zpracované veškeré varianty 
řešení dalšího poskytování tamějších lékař-
ských služeb.“ 

Petr Marek (ANO a nezávislí) se k názoru 
zastupitele Luksíka přidal: „Skutečně hrozí 
využití objektu pro jiné účely. Zároveň bych 
dodal, že dle mého názoru nebylo do ob-
jektu, ať už z  jakýchkoli důvodů, dostateč-
ně investováno, byl tzv. ‚vytěžen‘, čemuž 
odpovídá i jeho stav a je nyní prodáván. Je 
tedy potřeba důsledně zvážit, zda by inves-
tice do případné koupě za požadovanou 

cenu cca 40 mil. Kč a následné nákladné 
rekonstrukce objektu se všemi důsledky 
(např. zda se následně do objektu lékaři 
a  služby, kteří by pravděpodobně museli 
budovu opustit, opět vrátí) byla po všech 
stránkách vhodnější a  výhodnější než pří-
padná investice do zcela nové budovy na 
„zelené ploše.“ Dále pokračoval: „Trochu 
paradoxní na tom celém je to, že v  roce 
2013 město prodalo budovu nemocnice za 
cca 40 mil. Kč tehdejšímu nájemci a nyní je 
před rozhodnutím, zda by mělo podstatně 
menší budovu polikliniky za obdobnou su-
mu odkoupit, investovat do ní nemalé část-
ky a opět pronajímat.“

Zastupitelé se v  závěru diskuse shodli, 
že pověří vedení města k dalšímu jednání 
s  majiteli polikliniky o  ceně a  nechají při-
pravit potřebné analýzy pro budoucí roz-
hodnutí o osudu objektu a poskytovaných 
službách.

Mimosoudní jednání  – žaloba na náhradu 
škody
Město Kralupy vyhlásilo na počátku roku 
2019 zadávací řízení na „Rekonstrukci jí-
delny, kuchyně a  přístavby nad jídelnou 
v  ZŠ Komenského náměstí 198“. Do sou-
těže se mj. přihlásily i  společnosti DEREZA 
a  Auböck, které (jak se později ukázalo) 
vzájemně koordinovaly svou účast a  na-
bídky do zadávacího řízení, a  to tak, že 
výhodnější nabídku podala společnost DE-
REZA. Svým postupem tak ovlivnily výsledek 
zadávacího řízení, u  zakázky přesahující 
80 mil. Kč, a narušily hospodářskou soutěž. 
Uvedené společnosti se tak dopustily poru-
šení zákona, ÚOHS uložil těmto soutěžitelům 
pokuty v celkové výši 6 559 000 Kč za karte-
lovou dohodu o veřejné zakázce.

Naše město si navíc nechalo udělat po-
sudek, který prokázal, že cenová nabídka 
na rekonstrukci byla oproti ceníku dražší 
zhruba o 9 mil. Kč, zažalovalo tedy doda-
vatele o náhradu škody. Dle posudku do-
davatele byla však cena v  pořádku a  ke 
škodě nedošlo. Další odborné/nezávislé po-
sudky by město stály množství dalších pe-
něz a času (více než půl milionu Kč a déle 
než půl roku). Soud (na konto chybějící judi-
katury – jednalo se o první případ takového 
kartelu) vyzval obě strany k mimosoudnímu 
jednání, které se jevilo jako nejefektivnější 
řešení situace. Firma Auböck tedy navrhla 
kompenzaci škody ve výši 2,2 mil. Kč pro 
narovnání sporných práv, město částku 
upravilo na 2,7 mil. Kč, aby pokrylo nákla-
dy se záležitostí spojené - odvod původně 
schválené dotace Centru pro regionální 
rozvoj ve výši 1,6 mil. Kč, také vynaložené 
finance na advokáta a  poplatek za žalo-

bu (který se při mimosoudní dohodě městu 
částečně vrátí – cca 600 tisíc Kč). Pokud by 
se strany nedohodly, spor by se mohl táh-
nout v řádu několika let (jako je tomu např. 
u tělocvičny v ZŠ Generálka Klapálka, kde 
soud započatý v  roce 2009 trvá dodnes). 
Náklady města na další řízení by ještě rostly, 
navíc advokát nezaručil, že by spor dopadl 
výhrou pro město. 

Závěr: ZM schválilo (14 zastupitelů bylo pro) 
uzavření dohody o narovnání, která vyřeší 
veškerá sporná práva mezi zúčastněnými 
(městem Kralupy a  společnostmi DEREZA, 
s. r. o. a Auböck s. r. o.). Město obdrží jako 
kompenzaci 2,7 mil. Kč. 

Okružní křižovatka sil. II/101 ulic Mostní s tří-
dou Legií a ul. Třebízského – smlouva o spo-
lupráci veřejných zadavatelů

19 zastupitelů odsouhlasilo společné vy-
budování kruhového objezdu.

Okružní křižovatka sil. III/10148 ulic Přemys-
lova s Lidovým náměstím – smlouva o spo-
lupráci veřejných zadavatelů

I  tento kruhový objezd byl 19 zastupiteli 
odsouhlasen.

Dodatečný bod 
Volba členů Mediálního výboru
Jak jste se mohli dočíst v některém z před-
cházejících Zpravodajů, Redakční rada 
Kralupského Zpravodaje změnila svoji for-
mu, název a podřízenost, nově je to Medi-
ální výbor, který spadá pod městské zastu-
pitelstvo. Na zářijovém veřejném zasedání 
proběhla volba jeho členů: Jan Doležálek 
(Kralupy Nová Vlna) pokračuje v předsed-
nictví, Libor Síla (ODS) povýšil na místopřed-
sedu, řádní členové jsou: Stanislav Hejduk 
(Kralupská levice), Radek Kolář (ANO a ne-
závislí) a  Jindřich Kohm (STAN). Obsazení 
skupiny zůstalo personálně nedotčeno. 

Občané
Na veřejném zasedání byli přítomní i někte-
ří občané. Pan Málek upozornil na vysoké 
ceny elektřiny ovlivněné lipskou burzou, 
chystaný státní balíček opatření a přemíru 
asistentů v  rámci základního školství oproti 
dřívějším dobám. Poděkoval za opravu Hy-
bešovy ulice. Navázal pan Král s ulicí Wol-
kerovou. Vyvolal diskusi nad nedokonče-
ným chodníkem. „Situace je nepohodlná 
pro kočárky i  starší občany, také vedlejší 
komunikace je často znečištěna štěrkem.“ 
Vedení města tazatele informovalo o dal-
ších plánech v  oblasti, chodník bude do-
končen příští rok při výměně elektrického 
vedení. Situace bude řešena dočasným 
snížením rychlosti na 30 km/hod. 

ZPRACOVALA AJ

Kralupští 
zastupitelé se 
sešli na letošním 
čtvrtém veřejném 
zasedání.
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Vhorních patrech budovy bude umís-
těn dům dětí a mládeže  společně se 

základní uměleckou školou, ve spod-
ních pak  knihovna a městské muze-
um. Historický původ stavby zároveň 
připomene restaurace s malým pivova-
rem. Hlavním cílem projektu je pak za-
jištění rozvoje kulturních a kreativních 
činností prostřednictvím vhodných a 
důstojných prostor pro jejich činnost. 

Město má tedy za sebou výběr dodavatele a 
je na začátku stavebních procedur. Smlouva na 
rekonstrukci sladovny byla již podepsána, pro-
běhlo též  předání staveniště, které bude firma 
STRABAG zařizovat – stavbu oplotí, umístí 
jeřáb, zahájí demoliční práce a přestavbu ja-
ko takovou. S rekonstrukcí bude pochopitelně 
spojeno i jisté nepohodlí pro občany, náměstí a 
Vaníčkovu ulici bude ovlivňovat stavba nejvíce, 
dojde i k nárůstu nákladní dopravy v centru. 
Největší investiční akce současné doby by však 
měla být do dvou let  hotová.

Projekt Kulturní centrum Kralupy 
nad Vltavou je spolufinancován 
Evropskou unií.
Na projekt „Kulturní centrum v Kralupech nad 
Vltavou“ získalo město dotaci z Národního plá-
nu obnovy (prostřednictvím Ministerstva kul-

tury České republiky) ve výši 200 miliónů ko-
run. Celková částka realizace vyjde na 329 798 
854 Kč bez DPH, resp. 399 056 613,30 Kč s 
DPH. „Rekonstrukce kralupského pivovaru 
a jeho přestavba na kulturní centrum je pro 

nás velká výzva, každá stavba je něčím jiná 
a zajímavá,“ dodal k předání stavby Radim 
Aulický, ekonomický ředitel STRABAG a. s.

ALEŠ LEVÝ, 

TISKOVÝ MLUVČÍ

NOMINUJTE VÝZNAMNÉ OSOBNOSTI KRALUP

Upříležitosti povýšení Kralup 
na město pravidelně oce-

ňujeme významné a výjimeč-
né občany našeho města.  
I vy můžete rozhodnout, kdo si 
za svůj mimořádný přínos měs-
tu ocenění zaslouží.
Své návrhy zasílejte do  
15. 10. 2023 na e-mail: kultu-
ra@mestokralupy.cz a nebo 
na adresu: MěÚ Kralupy nad 
Vltavou, Palackého nám 1, 
278 01 - obálku označte hes-
lem: OCENĚNÍ OBČANŮ. Dě-
kujeme.

LENKA CÍSLEROVÁ,
VEDOUCÍ ODBORU  

KANCELÁŘ STAROSTY MěÚ KRALUPY

Podívali jsme se na probíhající 
výstavbu cyklostezky, jež propojí 
město Kralupy nad Vltavou, obec 
Otvovice a obec Zákolany, dokončena 
bude v lednu 2024.

Začíná přestavba bývalé budovy 
pivovaru na kulturní centrum
■ Dne 11. 9. 2023 proběhlo na městském úřadě setkání pana starosty s představiteli společnosti STRABAG a. s., která 
v měsíci říjnu započne rekonstrukci bývalé budovy pivovaru. Předmětem projektu je celková přestavba stávajícího 
objektu na sedmipodlažní kulturní centrum, kde svá nová působiště najdou zejména příspěvkové organizace města. 

Vizualizace nové 
podoby budovy.
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Nejen z tohoto důvodu proběhla v předvečer akce údržba muchomůrky a altánu na 
Hostibejku (za zkrášlení děkujeme TSM Kralupy pod vedením pana Saura, za odbor-

ný dohled panu Karvánkovi z oddělení RIaSM MěÚ Kralupy).
Zkrášlení obou míst bylo realizováno rovněž v souvislosti s 90. výročím muchomůrky a al-

tánu, o kterém jsme psali v minulém KZ. Doufejme, že nám současná podoba dlouho vy-
drží a vandalové ji brzo nezničí. Při příležitosti tamějších úprav byly rovněž obnoveny čtyři 
informační cedule (viz poslední foto). AJ

Internetový „Portál občana“ umožňuje online zasílání žádostí a pořizování 
výpisů z veřejných rejstříků, celkově jde o desítky funkcionalit - služeb. Nyní 
jsou všechny „Portálem občana“ nabízené funkcionality spojené s našim 
MěÚ zprovozněny.  

„UŠETŘÍTE ČAS A CESTU NA ÚŘAD“ 
Přes Portál občana lze např. vyřídit následující záležitosti:
u žádost o nový řidičský průkaz u žádost o voličský průkaz u výpis bodového hodnocení 
řidiče u výpis z rejstříku trestů u výpis z živnostenského rejstříku u výpis z veřejného rejstříku 
– obsahuje mj. spolkový rejstřík, obchodní rejstřík a rejstřík společenství vlastníků jednotek 
u výpis z registru obyvatel u informace z katastru nemovitostí u informace z registru silnič-
ních vozidel u informace z registru řidičů u zřídit upozornění na blížící se konec platnosti 
dokladů – občanský průkaz, cestovní průkaz a řidičský průkaz u přístup k eReceptu; pří-
stup do očkovacího portálu u platební bránu MěÚ (umožňující kontrolu bezdlužnosti vůči 
městu).   

Nejsnadnější cesta k Portálu - na hlavní webové stránce města je viditelně umístěno pří-
slušné tlačítko „Portál občana a platební brána.“ Podmínkou pro použití portálu je mít jeden 
z druhů tzv. elektronické „identity občana,“ nejrozšířenějším je „bankovní identita“ a pro 
část nabízených služeb i datovou schránku.   KAMIL HAINC, TAJEMNÍK MĚÚ

S MěÚ lze komunikovat i přes Portál občana
KUDY Z NUDY?
Znáte službu Správce času na 
webu města, skrz kterou se 
můžete snadno a rychle zori-
entovat, které akce jsou pro 
vás ve městě (třeba na víkend) 
připraveny? Ne, tak neváhejte 
načíst QR kód: 
www.spravcecasu.cz/kalendare/kralupy
Akce jsou zde pravidelně doplňovány jed-
notlivými spolky či organizátory. Vyberte si dle 
svého gusta a načerpejte moře zážitků! AJ

Prohlédněte si historická čísla Zpravodaje,  
zavzpomínejte na staré časy...
Elektronický archiv Zpravodaje si můžete prohlédnout na: www.kralupsky-
zpravodaj.cz/rubriky/archiv-kz. Za vytvoření archivu děkujeme Aleši Levému, 
tiskovému mluvčímu.  AJ

POMOZTE MĚSTU UCHOVAT JEHO HISTORII...
Máte doma některé z historických Kralupských Zpravodajů a jste ochotni je zapůjčit pro naske-
nování (vrátíme na počkání)? Pokud ano, kontaktujte redakci. V archivu nám chybí tato vydání: 

1988
březen, duben, květen, červen, 
červenec, srpen, září, říjen

1989
leden, březen, duben, květen, 
červen

1994
květen, červen, září, listopad, 
prosinec

1995
leden, únor, březen, duben, květen, 
červen, červenec-srpen, září

1999 duben, září, říjen

2000 leden 

2008 srpen

2010 duben

AŤ VÁM NIC NEUTEČE! 
Klikněte na YouTube na odběr kanálu  
@meukralupy a žádné z našich 
informativních videí vám již neunikne! AJ

Klíšťata jsou aktivní  
i na podzim!
Klíšťata přenášejí životu nebezpečné nemo-
ci – boreliózu a klíšťovou encefalitidu (proti 
encefalitidě se dá očkovat). Čím dříve při-
sáté klíště odstraníte, tím lépe. Klíště stačí 
zakápnout desinfekcí a poté jej pinzetou 
tahem vyndat (viz video). Pokud červená 
skvrna po klíštěti začne uprostřed blednout, 
navštivte lékaře. AJ

Kralupy budou mít svůj díl Cyklotoulek!
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V Kralupech se 7. 9. natáčel oblíbený pořad Cyklotoulky s moderátorem Stanislavem 
Bartůškem. Premiéru tohoto dílu uvidíte v České televizi dne 28. 10. 2023.

FO
TO

: A
. L

EV
Ý

FO
TO

: A
. L

EV
Ý

FO
TO

: A
. J

Ů
N

O
VÁ

Pan Kobera (vedoucí 
Odboru životního prostředí 

MěÚ Kralupy) při natáčení 
Cyklotoulek.

Altán v novém hávu.

Muchomůrka po opravě.

Jedna z informačních 
cedulí poblíž 
hostibejckých schodů.

Archiv KZ
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Jak to všechno začalo?
Petr Hořejš přišel na svět 7. září 1938, narodil 
se českým rodičům v Bratislavě. Jeho otec vy-
učoval na univerzitě hudební vědu, současně 
spolupracoval na vydávání několika časopisů. 
Vztahy Slováků a Čechů byly tou dobou na-
pjaté. Po výbuchu bomby v otcově kanceláři 
následoval přesun rodiny do Prahy. Ani tam 
nebylo vše ideální, malého kluka traumatizo-
valy sirény a ukrývání ve sklepě před hrozícím 
náletem, o Petra se tedy dočasně starala jeho 
teta na venkově. Rodina byla pohromadě jen 
o víkendech, klidnou atmosféru si neužívala 
ani tehdy, starší bratr Ivan se nechal ve škole 
zmanipulovat propagandou a věřil v Hitlero-
vo vítězství. 

Po válce vyhráli volby komunisté, lidé 
chtěli věřit ve světlé zítřky, i jeho tři starší 
sourozenci měli růžové brýle. Následovaly 
však politické procesy, kdy si nejmladší Petr 
uvědomil, že situace v zemi není vůbec dobrá. 
Otce vyhodili z ministerstva zahraničního 
obchodu, jeho kamaráda z ministerstva za-
hraničních věcí odsoudili a popravili. Táta 
plakal, ale synovi žádné vysvětlení k těmto 
událostem nedal. Ten však přesto začal tu-
šit, že se socialismem je to jinak, než tvrdí 
propaganda, zpětně prohlédl i manipulaci 
v Pionýru, do Socialistického svazu mládeže 
nikdy nevstoupil. 

Osudová volba studia a profese
Nakonec se mladý Hořejš rozhodl pro obor no-
vinářství a knihovnictví na Filozofické fakultě 
Univerzity Karlovy. Mezi jeho spolužáky patřili 
i moderátor Přemek Podlaha, publicista Ka-
rel Tejkal a novinář Jiří Hanák, všichni byli 
znechuceni společenskou a politickou situací, 
také výukou a tehdejším tiskem. Petrovi se po 

dokončení studií podařilo vyhnout se systému 
umístěnek a nastoupil do Českého rozhlasu. 
V rámci reportérské činnosti se však záhy do-
stal do rozporu se svým vnitřním přesvědče-
ním. Odešel tedy do nakladatelství Albatros, 
kde pracoval do roku 1970, kdy začaly prověr-
ky, kterými pro své činy a myšlenky (v rozporu 
s režimem) neprošel. Následkem toho přišel 
o práci i o byt. 

Následujících 10 let ho nikde nechtěli za-
městnat. Živil se tedy prací „načerno“, z bídy 
mu pomohla šéfredaktorka Mladého světa 
Olga Čermáková, což byl velký paradox, ko-
legové ji totiž považovali za stalinistku. O pří-
spěvky zakázaného autora měla velký zájem, 
byla si vědoma jeho talentu, proto pro něj 
vymyslela pseudonym. Tím však překvapení 
nekončilo, jejím manželem nebyl nikdo jiný 
než Zdeněk Čermák, šéf Federálního úřadu 
pro tisk a informace, tedy vrchní cenzor. Ani 
ten (neočekávaně) proti publikování jeho pra-
cí nic neměl. Hořejš alias Hora se v socialis-
tickém časopise věnoval „nezávadné“ žurna-
listice a pod pseudonymy Péťa Vařič, Radič, 
Rodič, publikoval fejetony o vaření, kutilství 
a rodičovství. Kurs elementárního vaření a ji-
ných domácích i venkovních úkonů se pod ná-
zvem Hrnečku, vař! objevoval na stránkách 
Mladého světa po celý rok (pozn. red.: Mladý 
svět byl týdeník vydávaný Socialistickým 
svazem mládeže, který byl jedním z nejpopu-
lárnějších časopisů a v novinových stáncích 
se stal podpultovým zbožím, odběratelům 
ho dokonce kradli ze schránek). Seriál měl 
ohromný úspěch. Petr Hora totiž neviděl va-
ření jen jako fádní práci, ale jako hru, ve které 
se kuchař stává umělcem. Autor seznamoval 
čtenáře s  kuchařskými triky, učil je vařit kde-
koliv, kdykoliv a s jakýmikoliv ingrediencemi, 
pod heslem: „Vše, co sis navařil, sněz, anebo 
spláchni.“ Texty byly později vydané i knižně 
pod názvem Péťa Vařič aneb Snadné etudy 
pro hrnec s pokličkou a obě ruce levé. Na Pé-
ťu Vařiče navázal Péťa Radič, jenž přicházel 
s radami do domácnosti a tipy pro kutily. Ra-
diče později vystřídal Péťa Rodič s rubrikou 
„O lidských mláďatech a jejich výchově“. Ra-

■ „Život je nejen dar, ale i úkol,“ říkával Petr Hořejš. Svoji představu o životě s nadosobním přesahem 
splnil, jeho posláním bylo dělat věci smysluplné a zanechat tak odkaz dalším generacím. Přestože ne-
dávno zesnul, bude žít dál skrze svoje velkolepé dílo o české historii...

Toulky českou minulostí vznikaly 
i během toulek po Kralupech...

Toulky českou minulostí 
je knižní série o české historii od Petra 
Hory Hořejše vydávaná v letech 1985–
2022 (od 8. dílu přispívali některými 
kapitolami spolupracovníci, 15., 17. 
a 18. díl psal Zdeněk Volný). Cyklus 
vycházel nejprve na pokračování 
jako příloha časopisu Mladý svět, 
až později dostal knižní podobu 
a inspiroval stejnojmenný rozhlasový 
cyklus, který se dlouhodobě řadil mezi 
nejposlouchanější pořady. Osmnáct 
bohatě ilustrovaných knih na cca 4 340 
stranách pokrývá období od doby 
kamenné až do vzniku Československa 
v roce 1918. V roce 2012 obdržel Hořejš 
za své fenomenální historické dílo 
Cenu Boženy Němcové od Akademie 
literatury české. V minulém roce také 
Stříbrnou medaili předsedy  
Senátu 2022.

Legendární 
maringotka 
Vodních zdrojů.

Obálka 
prvního 
vydání 

Toulek.
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Paní Hořejšová, domníváte se, že si 
váš manžel splnil svojí tvorbou 
všechny profesní sny?
Myslím, že ano, sám o so-
bě říkal, že k mnoha vě-
cem přišel „jako slepý 
k houslím“. Zpracová-
ní české minulosti byl 
úkol, který si předse-
vzal, ale že z toho bu-
de takové obří dílo, 
nemohl vůbec předví-
dat. Nakonec se Toulkám 
věnoval neuvěřitelných 35 
let. 

Část Toulek napsal v Kralupech, 
jak vzpomínal na svoje zdejší působení?
Byl u vás hrozně rád. Předtím byl 10 let ne-
zaměstnatelný (z pohledu režimu). Psal tedy 
tajně, jeho tvorbu podepisoval někdo jiný. 
Vyprávěl mi, že nosil v občance ústřižky od 
složenek, že dostal za něco peníze, aby ho 

nezavřeli za „příživu“. Po těchto náročných 
letech práce „načerno“ dostal 

kontakt na společnost Vodní 
zdroje, kde bylo tou dobou 

hodně podobných (tota-
litě nepohodlných) li-
dí – vědci, vysoko-
školští profesoři atd. 
V tom podniku byl 
dobrý ředitel, který 
ho přijal. Petr tehdy 

pracoval na různých 
místech v severních 

Čechách, současně psal 
pro Mladý svět, např. sloup-

ky Péťa Vařič). Jeho literární 
činnost obnášela jet tajně jednou za 

týden do Prahy a odevzdat práci v papírové 
podobě do redakce. Stalo se však, že ho ně-
kolikrát načapali, že nebyl v práci v době, 
kdy tam měl být… Byl z toho problém. Hro-
zil mu vyhazov, podařilo se mu však ředi-
teli vysvětlit, že takto potřebuje pracovat. 

Přibližně po roce a půl mu vedoucí nabídl, 
že ho přesune nastálo do Kralup, odkud se 
mu bude do Prahy jezdit lépe… Tak začala 
jeho zdejší éra. 

V areálu chemičky chodil po vrtech a mě-
řil uhlovodíky. V létě či v zimě, za slunce či 
deště, nachodil vždy několik kilometrů. Ve 
volných chvílích psal texty k Toulkám, měl 
v maringotce dokonce i psací stroj, také hod-
ně četl, vždy si tam vezl kufr knih o historii. 
Na konto Kralup při vzpomínkách prohlá-
sil, že to byla v jeho životě taková „kaloka-
gathia“ (to krásné a dobré), že mohl pracovat 
duševně i fyzicky, i když to státním zřízením 
bylo původně míněno za trest… Před areá-
lem chemičky strávil více než 9 let (do roku 
1989, částečně i v roce 1990). V turnusu tý-
den v maringotce před chemičkou a týden 
doma v Praze. Vzpomínám si, že zmiňoval 
i specifickou „vůni“ Kralup :), ale to asi ne-
chcete slyšet… Také jsem se byla na místo 
„jeho“ maringotky podívat, vzal mě k vám 
na vzpomínkový výlet.

Exkluzivní rozhovor s Jitkou Hořejšovou, poslední 
manželkou Petra Hořejše, pro Kralupský Zpravodaj...

dy rodičům slavily opět mimořádnou oblibu, 
ostatně jako každý počin Petra Hory.

Toulky po Kralupech
V roce 1980 nastoupil „Hora“ jako čerpač do 
Vodních zdrojů Praha, kde pracovali také 
známí historici Jan Křen, Václav Kural a Ka-
rel Bartošek. V rámci výkonu dělnické práce 
cestoval s maringotkou po republice, až se mu 
podařilo na devět let zakotvit na jednom místě 
- před chemičkou v Kralupech n. V., kde kont-
roloval možnost ohrožení blízké vodárny. Zde 
napsal velkou část textů pro Toulky. 

Motivací pro jejich vznik byly spisovatelo-
vy obavy, že totalita vydrží věčně, případně ji 
ukončí třetí světová válka. S těmito vyhlídka-
mi se nedalo dost dobře psát o budoucnosti. 
O minulosti však ano. Tou dobou sice vycházely 
publikace o dějinách, ale buď zmanipulované 

propagandou, nebo útržkovité. Hořejš chtěl 
čtenáři nabídnout relevantní fakta populární 
formou, proto dějinné události prokládal me-
dailony osobností, glosami, popisy událostí, 
dobovými reáliemi. Zvolil velmi novátorský 
přístup, který získal u čtenářů obrovskou ob-
libu. Lidé si jeho přílohy vystřihovali a nechá-
vali svazovat. 

Toulky započal dobou kamennou a zakončil 
rokem 1918. Proč? „Následující období první 
republiky mělo, oproti dřívějším dějinným in-
terpretacím, více problematických momentů 
týkajících se našich vztahů s ostatními náro-
dy, to musí nejprve popsat odborná historio-
grafie, nikoliv já,“ říkával autor.

Návrat k normálu
Převrat znamenal návrat do normálního ži-
vota, avšak po dlouhých dvaceti letech. V roce 

1990 vyhlásilo nakladatelství Albatros kon-
kurz na ředitele, Hořejšovi přátelé jej přesvěd-
čovali, aby to zkusil. Skutečně uspěl, ale nevedl 
podnik dlouho, neměl to srdce udělat velkou 
restrukturalizaci, při které měl rozvázat pra-
covní poměr s 90 % zaměstnanců. Poté praco-
val nezávisle… Podílel se např. i na scénářích 
oblíbeného soutěžního pořadu České televize 
O poklad Anežky České.

Spoluzaložil Lipnický stipendijní fond, také 
nadaci Pangea na podporu moderních forem 
vzdělávání v duchu myšlenek J. A. Komenského. 
Rovněž spolupracoval s Ligou proti rakovině. 

ANDREA JŮNOVÁ

Heslem  
P. Hořejše bylo:  

„Když se v okupované 
zemi nemůžeme dívat 

dopředu,  
tak se dívejme 

dozadu“. 

Miroslav Hanuš, kolega a předseda správní 
rady Nadace Pangea o Petru Hořejšovi 
řekl: „Spousta historiků se na něho zlobí, jak 
to, že se jím psané texty o historii staly tak 
jedinečnými. Podle mě je to proto, že do 
nich vždy dával lidský kontext.“

Možná se tato 
kniha nachází 
i ve vaší 
knihovničce.
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8 ROZHOVOR/POZVÁNKA

Co zdejší inspirace pro jeho tvorbu?
O té nevím. Vyprávěl mi jen o svých spolupra-
covnících, se kterými navštěvoval zdejší hos-
pody, někteří propadli alkoholu. Petr si však 
zachoval svoji píli a neustále pracoval, prav-
děpodobně i díky tomu nepadl na totální spo-
lečenské dno. Režim si myslel, že ho dostal na 
kolena, ale on to tak nevnímal, když stále mohl 
tvořit. Byl opravdu velmi pracovitý. 

Doba se na něm ale podepsala i tak, že v prů-
běhu dalšího života nebyl schopen odmítat úko-
ly, nesl si v sobě otisk z totality, kdy ho nechtěli 
nikde zaměstnat, proto když se na něj někdo 
obrátil, automaticky po práci chňapl. Zůstal mu 
nutkavý pocit, že když dostane zadání, musí 
ho splnit, protože už třeba žádné další nebude. 
Byť to už dávno nebyla pravda, více než 30 let… 

Petr Hora Hořejš alias  
Péťa Vařič/Radič/Rodič
〉 narozen 7. září 1938 v Bratislavě; 
〉 v letech 1956–1961 vystudoval 
žurnalistiku;
〉 pracoval jako redaktor 
v Československém rozhlase 
a nakladatelský pracovník 
v nakladatelství Albatros;
〉 roku 1970 vyhozen ze zaměstnání 
(z důvodu politické nemilosti);
〉 v 70. a 80. letech publikoval tajně - 
v Mladém světě pod pseudonymem 
Petr Hora, Péťa Vařič/Radič/Rodič;
〉 v 80. letech byl dělnickým čerpačem 
Vodních zdrojů Praha;
〉 1990-91 pracoval jako ředitel 
nakladatelství Albatros; 
〉 1991–1994 byl redaktorem Mladého 
světa, poté na volné noze;
〉 stěžejní dílo: Toulky českou minulostí;
〉 zemřel 27. července 2023.

Zdroje textů a fotografií: Paměť národa, Krajské 
listy, Senát Parlamentu ČR, Pangea.

Udržoval s místními kontakt i po revoluci?
S některými se později potkal, ale v úplně ji-
ných rolích, tu na přednášce, tu jinde… Mnoho 
známých už během let také zemřelo. 

Čím se manžel zabýval v posledních 
letech?
Po Toulkách, které dodělal k výročí Dne české 
státnosti, začal trpět oční vadou, chtěl však ještě 
knižně vydat knihu fiktivních rozhovorů s histo-
rickými osobnostmi, které vycházely v časopise 
Vital. Na tom teď ještě s kolegy pracuji. 

Jde některé ze šesti dětí pana Hořejše 
v jeho šlépějích?
Literární talent žádné z dětí nemá, ani historií 
se nikdo nezabývá. Ale Petr byl rovněž hudeb-

ník z muzikantské rodiny, takže všechny děti 
jsou nadané tímto směrem. Do novinařiny se 
nikdo nepustil, i když dcera měla zájem… Mož-
ná i proto, že jim říkával: „Nechoďte studo-
vat novinařinu, studujte jakýkoliv obor a pak 
o něm pište.“ Což bylo opět jeho poznamenání 
totalitní dobou… DĚKUJI ZA ROZHOVOR.

ANDREA JŮNOVÁ

I v letošním roce proběhne pod záštitou Fóra mobilních hospiců celo-
národní osvětová kampaň Dožít doma, jejímž cílem je šířit povědomí 

o službách mobilních hospiců a umožnit tak více lidem strávit poslední 
týdny života doma.

Do kampaně je zapojen i domácí HOSPIC TEMPUS, z.s. Dne 
6. 10. 2023 pořádá od 17 hodin v Mělnickém kulturním centru bene-
fiční koncert Písně vážné i veselé pro HOSPIC TEMPUS, na kterém 
zaznějí skladby od Dvořáka po Voskovce.

Do kampaně se můžete zapojit i vy – kromě účasti na různých dopro-
vodných akcích jednotlivých hospiců můžete domácí hospicovou péči 
11. října 2023 podpořit například tak, že si vezmete papuče s sebou do 
zaměstnání, s kolegy se s papučemi vyfotíte a fotografie budete sdílet 
na sociálních sítích s hashtagem #papucovyden. 

Domácí HOSPIC TEMPUS, z. s., působí od roku 2017 v okrese Mělník 
a části okresu Praha východ. Jedná se o organizaci s profesionální péčí, 
jejíž pracovníci provázejí nevyléčitelně nemocného člověka v závěru je-
ho života. Přinášejí do domácnosti odbornou zdravotní a sociální péči, 
důležité informace a podporu. Zdaleka nejde jen o zmírňování fyzické 
bolesti, ale také o pomoc při duševním strádání pacienta a jeho blízkých.

Kontaktní informace: HOSPIC TEMPUS, z. s., IČO: 058 94 271, pro-
vozovna Mělník, Bezručova 108, PSČ 276 01, e-mail: hospic@hospic-
tempus.cz, tel.: +420 720 557 554, bankovní ústav Komerční banka,  
a. s., č. ú.: 115-4273410257/0100, ID DS: 23we4ir, www.hospictempus.cz

Domácí HOSPIC TEMPUS, z. s.

Úvodní díl Toulek, 
Český rozhlas Dvojka.

Třeba byla tato fotka pořízena 
právě v Kralupech...
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Fejeton: 

Měl to být relaxační víkend plný oddechu 
a pohody… Ale žádný plán nikdy nevy-

jde. Raději už se nebudu na nic těšit a nic si 
„malovat“, nikdy! 

Na víkend hlásili tropy, 
známí nám dlouho na-
bízeli, že můžeme přijet 
k nim na Orlík a pře-
spat v jejich lesním ka-
ravanu, to byla nabíd-
ka, která se neodmítá…

Sobota
Přišel den D, horko by se 
dalo krájet, naházeli 
jsme spacáky do kufru, 
hromadu jídla a taky 
paddle board. Plán 
na dalších 48 hodin 
byl jasný – plavat, jíst, slunit 
se, pádlovat, číst si…

Dorazili jsme v pozdní odpo-
ledne, skočili jsme do vody, jen to zasyčelo… 
Vodní plocha byla krásná, lákala k průzku-
mu, vlezla jsem na prkno, zavolala jsem na 
manžela: „Jdu se na chvíli projet..." a vypařila 
jsem se jak pára nad hrncem. „Ta panora-
mata!“, byla jsem unešená tou přírodní krá-
sou, v zátočinách kotvily hausbóty a plachet-
nice, vodní plochu lemovaly skály, kameny, 
někde les a písek, bylo se na co dívat, každý 
kout byl dechberoucí… Docela brzo jsem 
začala litovat, že nemám pokrývku hlavy a 
s sebou nic k pití, bylo fakt horko, podcenila 
jsem to, sklouzla jsem alespoň na chvíli pod 
hladinu, abych se ochladila zvenku… Už 
je mi líp. Brouzdám po obvodu přehrady… 
Některé pláže byly úplně opuštěné, skýtaly 
úžasné soukromí, tu a tam si takové místo 
někdo vyhlédl a zakotvil, šťastný to člověk, 
zasnila jsem se… Ze sna mě probudilo hou-
kání parníku. Jezdí mezi Orlíkem a Zvíkovem. 
Najednou jsem se zcela neplánovaně ocitla 

v bermudském trojúhelníku. Svíral mě parník, 
k tomu plachetnice a motorové čluny. No, je 
tu vskutku čilý (a nikým neřízený!) vodní ruch. 
Snažila jsem se, co mi síly stačily, vymanit se 
z obklíčení motorizovaných, šlo to těžko, bez 

pohonu, ale povedlo se! Jen se mi při 
tom rychlém úprku rozhodila GPS 

v hlavě. Nemohla jsem se zori-
entovat, z jaké strany jsem 

přijela a kam se mám 
vrátit, snažila jsem se 

najít nějaký záchytný 
bod, ale všechny 
zátočiny byly tak 
podobné! Sakra, já 
nemám ani mobil, 
mohla jsem použít 
mapu, zavolat zá-
chranu (rozumějte 
manžela) z břehu, 

aby mi poradil… 
No, nic, to zvládnu, 

musím. Vyrazila jsem do-
mnělým směrem zpět, pád-

lovala jsem jako o život. Přece 
jen je to x kilometrů a do tmy už moc času 
nezbývá… Pádluju, pádluju, najednou se za 
lesem odkryl krásný výhled – zámek Orlík. Téé-
éda! Nádhera! Ale! Bože, tady jsem nechtěla 
být, to jsem úplně jinde! Začala jsem panika-
řit, bez vody, klobouku, telefonu, už mi bylo 
celkem mdlo, setmění na krku, kilometry vody 
všude kolem. Směr návratu neznámý. Hlavně 
nezmatkovat, říkám si… Dopádlovala jsem 
k nějakému kempu, ptala se tří různých lidí na 
cestu, zbytečně, samý turista neznalý okolí… 
Tak to jsem v pytli, totálním, ztratila jsem se, 
nemám energii, nic k jídlu, ani peníze... Man-
žel si už asi myslí, že jsem se utopila, když se 
tak dlouho nevracím. Jen aby po mně ne-
vyhlásil pátrání, to by byla ostuda… Snažím 
se vzpamatovat, zajedu na chvíli ke břehu, 
zaženu slzy a představy, jak mě tu v noci ožírá 
lesní zvěř… Opět zkouším najít záchytný bod 
a s chladnou hlavou volím cestu návratu. Je-
du zpět, zámek v zádech a modlím se, aby 

tato strategie konečně zabrala… Počkat! 
Vidím povědomou zátoku! Svitla jiskra nadě-
je! Výběžek pevniny do vody, ano, to je mi 
povědomé! Vidím manžela na břehu, skoro 
pláču radostí: „Ani nevíš, jak ráda tě vidím...“ 
Nejsem si moc jistá, jestli se chci svěřit s tím, 
co jsem prožívala posledních pár hodin…. Uf, 
další den už na vodu nejdu! 

Neděle
Neposedím. Slunce mě láká svými nenecha-
vými paprsky. Duše objevitele zve za dalším 
dobrodružstvím. Přece tu nebudu sedět na 
břehu jak zmoklá slepice. Tentokrát to bude 
bezpečné, už jsem se zorientovala, našla si 
záchytné body, vzala si s sebou vše potřeb-
né pro případ krize… Jedu!

Tentokrát volím druhou stranu přehrady. 
Míjím opuštěné zátočiny, vidím paní se psem, 
pak zas dlouho nikoho, to je ráj. Napadá mě, 
že se smočím, zajedu s „vorem“ ke břehu 
a plavu pár temp… Písek se slídou se blýská 
jako zlato… Jsem ponořená ve svých myšlen-
kách, v tom ranním tichu je to balzám na du-
ši. A do pr---- Je po klidu. Běží ke mně pitbul. 
Zbývá pár metrů. Panička? Kde je?! Nikde! 
Jen já a on! Bohužel jsem blízko u břehu a mi-
mo paddle board. Pes ani nemukne. Zle se dí-
vá. Zrychluje. Jde po mně… Co teď? Věděla 
jsem, že mu nesmím dát najevo strach, takže 
taktika: „Ahoooj, kde se tu bereš, ty hafánku 
krásnej? Pojď ke mně, ty ňuňánku roztomilej!“ 
Tónem nejmilejším, kterého jsem schopná… 
Zabralo to! Pes ztratil zlý kukuč, já se vyškrába-
la zpátky na prkno a uháněla směr karavan. 
Bože, děkuji ti za ty dary, přísahám, že už nikdy 
nebudu plivat žvejkačky z auta.

„Už nikam nejedu,“ utrousila jsem směrem 
k manželovi cestou z vody… 

„Málem mě tam 
sežral pes…“

Takový to  
mohl/měl být  
pohodový víkend :).

ANDREA JŮNOVÁ

Žádný plán nikdy nevyjde...

Dotaz občana:
Proč je znovu rozkopaná ulice 
V Pískovně?
Tato silnice, která není v majetku města, se 
opravovala minulé léto, kraj si ji opravoval 
ve své režii. Během krátké doby se objevi-
ly na povrchu vozovky trhliny. Středočeský 
kraj zakázku reklamoval u svého dodavate-
le. Neuspěl z důvodu starých podkladových 
vrstev. Kraj tedy nyní vozovku opravuje na 
své náklady, hotovo by mělo být v řádu dní. 

ALEŠ LEVÝ, TISKOVÝ MLUVČÍ

Milý pane vedoucí Technických 
služeb v Kralupech n. Vlt., 
několikrát za rok (v posledních letech) na-
vštívíme s  mužem kralupský hřbitov (táhne 
nám na 80, a  tak už jsme v  životě poztrá-
celi hodně blízkých příbuzných i přátel). Spí 
tu věčný sen naši rodiče, ale i v Zeměchách 
a Minicích máme komu přinést kytičku (muž 

byl zapálený fotbalista a  má tam několik 
přátel), já mám zase prarodiče pochované 
na hřbitově v Kaznějově a v Plzni. Především 
v  létě a kolem Vánoc jedeme a spojíme – 
např. výstavy Hobby nebo Zahrada Čech 
a  stavíme se... A  tak myslím, že můžeme 
i srovnávat... 

Před pár dny by měl narozeniny můj ta-
tínek  – pan Kocourek Jiří  – báječný táta, 
manžel i  vlakvedoucí, a  tak jsme zajeli… 
A nevím, čím to, že na kralupském hřbitově 
mám vždy pocit, že jsme vstoupili do chrá-
mu: vůní, čistoty a péče – ta je patrná na 
každém kroku! No, všechno je o  lidech… 
A nejen to… Ale i místo příjemného setkání 
s člověkem, který to všechno (tu atmosféru) 
vytváří. A přitom je tak nenápadný a skrom-
ný! Prostě člověk… Teď mě napadl příměr 
k  zubnímu laborantovi, o  kterých jsem na-
psala článek do Blovických novin poté, co 
mi došlo, že jsou mezi námi lidé, neznámí 
hrdinové, kteří (když zůstanu u  toho labo-
ranta) nám vracejí úsměv! Bez nároku na 
uznání.

I u vás na hřbitově je takový „neviditelný 
laborant“ a  jmenuje se Otto Vlasák. Mě-
li jsme náhodou tu čest osobně s ním mlu-
vit. Už nás taky občas postihne skleróza… 
Zapomněli jsme mycí prostředek, hadřík, 
zápalky – a přesto, že se zmíněný správce  
/hrobník?/ právě zabýval odklízením od-
padků, ochotně nás zachránil. Absolutně 
nedal najevo, že obtěžujeme. Narazit na tak 
vstřícného člověka je dnes čím dál vzácněj-
ší, ale navíc je nám jasné, že zásluhou pana 
Vlasáka se vaše hřbitovy mohou dmout pý-
chou! Jsou důstojným místem spočinutí naší 
pozemské pouti. PS: Rádi vzpomínáme… 

EVA SOCHOROVÁ, BLOVICE

DĚKUJI
všem zdravotním sestrám na prvním patře 
v nemocnici LDN v Kralupech nad Vltavou 
za jejich obětavou péči o mého drahého 
manžela, který zemřel 8. 9. 2023 ve věku ne-
dožitých 88 let. 

JIŘINA SYNÁČKOVÁ, MANŽELKA.

VOX POPULI 
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■ Kapelu Brutus není třeba dlouze představovat, neexistuje snad nikdo, kdo by ji neznal. Legenda čes-
kého tancovačkového bigbítu byla založená v 60. letech. Jejich písně za neuvěřitelných 57 let činnosti 
zlidověly. Kapela si prošla peklem normalizace a dále plní „vyřčená i tajná očekávání fanoušků“. Typic-
ký červenožlutý plakát můžete vidět na místních vývěskách, již 4. 11. zazní jejich nefalšovaný bigbít ve 
Vltavě: „Opijem se“ a “Půjdeme spolu do nebe“?

Jak si červený golem s kytarou 
cestu do Kralup našel...

Historie
Skupina vznikla v Rakovníku v roce 1966 pod 
názvem Mandragora. Politická situace v do-
bě normalizace jí několikrát pozastavila čin-
nost, hudební těleso ji však vždy pod novým 
jménem obnovilo (1973 – Elektronik, 1980 – 
Brutus, 1982 – Kyklop). Po revoluci v roce 1989 
působí pod názvem Brutus. Se svými koncerty 
objíždí celou republiku, od velkoměst po zapo-
menuté vesničky. 

Členové skupiny
Za celou dobu existence skupiny se v ní vy-
střídalo 49 muzikantů. V současnosti hra-
jí ve složení Vladimír Hasal (kapelník, ma-
nažer), Alexander „Sáša“ Pleska (frontman, 
umělecký vedoucí), Pavel Fišar (nepravidelně), 
Milan Křížanovský (nepravidelně), František 
Matějovský (nepravidelně), Václav Trlica, Jan 
Prokop, Zbyněk Šlajchrt (nepravidelně), Jan 
Bitman (nepravidelně), Jan Nový (nepravidel-
ně), Michal Cerman (nepravidelně).

ly jsou převážně veselé – pojednávají o lásce, 
pití či tanci.

Známé hity 
Opijem se, Půjdeme spolu do nebe, Dlažební 
kostka, Gorila, Somráci, Poslední přání, Zdá 
se mi a mnoho dalších.

Další aktivity kapely
Skupina si zahrála ve filmu Indiánské léto Sa-
ši Gedeona, podílela se na sitcomu Comeback, 
v němž fragment songu Zdá se mi tvoří jeho 
znělku, členové skupiny hrají ve dvou dílech to-
hoto seriálu. Píseň Gorila zní i ve filmu Okresní 
přebor Jana Prušinovského. Kapela dále účin-
kovala ve filmu Tomáše Svobody Dvě nevěsty 
a jedna svatba, Brutus tam má několik známých 
písní a je zachycen na venkovské tancovačce. 
Skupina spolupracovala či vystupovala se slo-
venskými No Name či Zónou, dále s legendár-
ními UK Subs, TV Smith, Dr. Feelgood nebo 
s britskými The Vibrators. ANDREA JŮNOVÁ

Koncerty 
Kapela na svých koncertech odehraje zhruba 
60–70 písní během čtyřhodinového večera. 
Celkový repertoár skupiny Brutus činí přes 
100 písní. Během koncertů hrají také bigbíto-
vé a rock-and-rollové standardy. Texty kape-

Skvělá atmosféra vydařeného mejdanu  
v plzeňském klubu Bílej Medvěd.
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Pane Plesko, v Kralupech pobýváte 
většinu svého života, z kroniky na webu 
lze vyčíst váš kladný vztah k městu, co 
vám zde učarovalo? 
Kralupy nad Vltavou jsou krásné místo, mají 
v Růžovém údolí vlastního vinaře. A do Měl-
níka pro víno na kole podle vody je to kousek. 
Mají také pražiče kávy i výrobce výborných 
limonád. Bohužel limonády moc nepiju…

Jak vzpomínáte na dlouhá léta působení 
v Kaučuku, přirostl vám k srdci?
Z okna na Šachovnici se dívám na malou vý-
robnu kapalného kaučuku, kterou jsme s kole-
gy z výzkumáku vymysleli, i na větší výrobnu 
styren butadienového kaučuku, kterou vymys-
leli kolegové před námi. Rozdíl mezi výzkumá-
kem a továrnou, kterou výzkumák navrhne, je 
asi jako mezi stavitelem chrámu a církví, která 
v tom chrámu pak koná bohoslužby. Akorát, že 
o staviteli se učí děti ve škole i po sto letech, na 
výzkumníky, kteří navrhli chemickou továrnu, 
se zapomene ještě za jejich života.

Kaučuk je postaven podle podkladů Baťova 
výzkumného ústavu ve Zlíně ze čtyřicátých 
a padesátých let minulého století, podobně jako 
Silon v Plané na Lužnicí. Když se podíváte na 
vnější architekturu, na fasády staveb, tak to je 
všechno Baťa. Polyamid a styren-butadienový 
kaučuk dokázaly dělat tehdy jen průmyslově 
nejvyspělejší země, mezi něž Československo 
patřilo. Část toho ústavu s několika sty za-
městnanců se po vybudování Kaučuku v ro-
ce 1962 přestěhovala do Kralup nad Vltavou 
a výzkumák fungoval jako nezávislá jednot-
ka pod generálním ředitelstvím Chemopetrol, 
které si pak nechalo postavit Drákulov v Ko-
bylisích. Postupně počet zaměstnanců klesal. 

Ing. Alexander  
„Sáša“ Pleska
〉 Narodil se 6. února 1947. 
〉 Absolvoval SVVŠ v Rakovníku, 
následně v roce 1970 vystudoval VŠCHT.
〉 Chemik v oblasti syntézy aplikovaných 
polymerů, objevitel iniciátoru pro 
výrobu bifunkcionalizovaných 
kapalných polybutadienů. 
〉 Pracoval v Ústavu makromolekulární 
chemie v Praze, od roku 1974 ve 
Výzkumném ústavu syntetického 
kaučuku Kralupy (49 let).
〉 Od roku 1974 je klávesistou, 
zpěvákem, frontmanem a uměleckým 
vedoucím bigbítové skupiny Brutus, pro 
niž napsal velkou část písní.
〉 Bydlí v Lobečku na Šachovnici.

■ Sáša Pleska udržuje oheň pod 
kotlem (také v něm :)) neu-
věřitelných 49 let, energie má 
stále na rozdávání. Možná ho 
potkáváte v kralupských ulicích, 
aniž byste o tom věděli. Jaké 
období kapely považuje za to 
nej? Čemu zasvětil svůj profesní 
život? Jak jej ovlivnilo působení 
v „Kaučuku“ a život na Šachov-
nici? O to se podělí na dalších 
řádcích…

Ještě před prodejem Kaučuku do Polska byl vý-
zkumák zrušen, z původních několika set lidí 
zbylé dvě desítky částečně přešly do Kaučuku, 
častečně jako laboratoř k naftovému gigantu 
Total, který skoupil další podobné výrobny ve 
Státech a Evropě. Pro Total, přejmenovaný na  
TotalEnergies, pracuju dodnes, už jako exter-
nista - důchodce.

Na internetu se o vás píše, že jste: 
„objevitel iniciátoru pro výrobu 
bifukcionalizovaných kapalných 
polybutadienů“, co si pod tím může laik 
představit?
Ta možnost navázat dva atomy lithia na jednu 
molekulu butadienu a vzniklý adukt nezachy-
tit, takže hned reagoval s dalším butadienem 
na polymer, byla známá. Jen jsem našel po-
stup, jak vzniklý dilithioadukt zachytit, aby ho 
bylo možné jako správný iniciátor použít dál 
v libovolném množství, čase a místě. Bez tech-
nického zázemí s oddělením strojní konstruk-
ce, automatizace, vývojové dílny a knihovny 
s vědeckými časopisy, jen s běžným vybavením 
chemické laboratoře, by to asi šlo těžko.

Kde se ve vás objevila láska k chemii?
Někdy ve čtvrté třídě jsem četl Krakatit od 
Karla Čapka, verneovky jako Tajuplný ostrov, 
předválečný/válečný časopis Mladý konstruk-
tér. Učebnice pro střední školy z ruského knih-
kupectví na Václaváku, samozřejmě bez teček 
nad "jo", protože to Rusové vědí, kde mají ty 
tečky být. Když mi, tak nějak mezi pátou a šes-
tou třídou, v ruce vybouchla pumpička na kolo, 
předělaná na raketu poháněnou chlorečnanem 
a sírou - obojí se běžně dostalo na kila v droge-
rii - usmyslil jsem si, že budu chemikem a budu 

Do Lobečku za frontmanem 
kapely 
Brutus...

...Opijem se, opijem se, opijem se.
Opijeme tebe, opijeme mě.
Opijeme VB a vznesem se ze země...

Šel pes do lesa a potkal dlažební kostku. 
Dlažební kostko, kam deš? Já du do lesa. 
Dlažební kostko, vždyť ty nemáš nohy, jo, 
nemáš nohy...

Hit Dlažební kostka:

Opijem se  
(LIVE koncert):

Sáša Pleska hýří energií 
na každém z koncertů.
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12 ROZHOVOR

dělat palivo do raket. V roce 1974 jsem pak šel 
do výzkumáku v Kralupech nad Vltavou, kde 
Jiří Čermák vedl vývoj kapalného polybutadi-
enu, který se na to palivo používá. Výzkumák 
dělal na nových projektech pro polystyrenové 
hmoty, v kaučukářské branži vylepšoval stáva-
jící technologii na styren-butadienový kaučuk 
a měl nerealizovaný projekt na koncentrované 
latexy, kapalný polybutadien tam byl jediný 
nový produkt s nejistým uplatněním. Úřední-
ci z generálního by to asi dávno zastavili, ale 
Čermák nasmlouval RVHP spolupráci s vý-
chodním Německem, tak to nechali žít a pro-
pracovávat k dokonalosti 17 let, až do revoluce. 
Po roce 1989, v záchvatu náhle propuknuvší 
euforie ze svobody, kdy se například kupova-
lo hokejové mužstvo z Opavy, dal Kaučuk ty 
nejlepší lidi na vybudování a uvedení do cho-
du. Žádná přicmrndávka, zcela nový postup. 
Máme už s tím postupem v provozu sesterskou 
výrobnu ve Francii. Ale nakonec, do vesmíru se 
létá s něčím jiným, a ta naše varianta kapalné-
ho kaučuku se do raket nedává vůbec.

Dalo by se říci, že vám často kritizovaný 
chemický odér města profesně voní?
Někdo si kupuje lepidlo, aby mohl čichat tolu-
en, my ho v továrně můžeme čichat zadarmo, 
ba co víc, ještě nás za to platí.

Kromě chemie se dlouhá léta věnujete 
hudbě… Objevují se některá kralupská 
místa ve vašich písních, nebo alespoň 
nějaký motiv či inspirace?
Pražských reálií máme dost, Libeň, Žižkov, 
Václavák. Z přilehlých míst, která jistě brzy 
i úředně splynou s Prahou, máme dvakrát Ří-
čany. Jednou, protože se tam dělal výborný 
tuzemský rum, podruhé, protože jsme hledali 
dvě města, mezi nimiž vlak nejede tunelem, 
Čerčany a Říčany.

Jak byste popsal atmosféru vašich 
koncertů?

Když někde prší a je zamračeno, to se snadno 
popíše. Když něco letí až do nebes, co o tom 
napsat? Přijď a užij.

V čem se lišila nálada na koncertech 
v době normalizace?
Nálada byla všeobecně empatická. Množství 
vypitého piva bylo omezené nejen pohlcovací 
schopností každého notorika, ale taky dostup-
ností. Když pivo došlo a vypil se všechen rum, 
nálada postupně uvadala. Sex byl volnější, byla 
už pilulka a nebyl ještě AIDS. Konopí a metam-
fetamin byly na zábavkách téměř neznámé.

Jaké období kapely bylo vůbec to nej?
Rok 1977-8. Stále platilo, že co není výslov-
ně povolené, je zakázané, ale snad jediný váž-
nější zákaz jsme dostali až na konci 1978, kdy 
nás po stížnosti okresního prokurátora, který 

jako rodič zhlédl zábavku pro studenty gym-
nasia, vypověděl zřizovatel. V Anglii byla ex-
ploze punku. My jsme se tak trochu přidali, už 
jsme něco měli dřív, takový protopunk, samo-
zřejmě kontakt nebyl žádný, tok informací byl 
jednosměrný. Na Laxíku běžel v neděli večer 
pořad vyhrazený punku, v Kralupech jsem na 
Šachovnici chytal polskou Trójku s několika 
novými celými deskami týdně, nová vlna, punk 
a pub rock tam byly taky. I když ne moc, na 
přehled to stačilo. V Rakovníce byl příjem zá-
padní TV, dvakrát za rok Rockpalast, kde byli 
i Kinks a Patti Smith s Ivanem Králem. Cent-
rální Praha neměla ani Trójku ani západní TV, 
tam jeli Floydy. 

Náš bývalý bubeník Libor Laun, který jezdil 
za hranice s čerstvě přejmenovaným Michalem 
Davidem, přivezl dva výtisky Melody Makeru. 
Možná, že to byl ten druhý časopis, New Musi-
cal Express. Jeden punk chválil, druhý zatra-
coval. Přečetl jsem to všecko, zdálo se mi, že 
s takovým laufem o bigbítu nikdo nepíše. Dnes 
na to sami novináři vzpomínají jako na výji-
mečné okamžiky excitovaného vzepětí. 

Kolikrát jste za celou dobu existence 
kapely hráli v Kralupech?
Snad 8x v Lobečku na 5 pódiích, 1x v Kralu-
pech, 3x ve Veltrusích, 1x v Nelahozevsi, Libči-
cích, Nových Ouholicích a Velkých Přílepech, 
několikrát ve Velvarech,  Dolanech,  Holubicích 
a v blázinci v Beřkovicích.

4. listopadu budete hrát ve Vltavě, na co 
se mohou vaši fanoušci těšit?
My se těšíme na všecko, co může bigbítová 
skupina na taneční zábavě zažít. Vždycky je 
to oboustranné. Budeme se snažit splnit pro-
jevená i utajená očekávání. 

Jaké jsou další plány a vize kapely? Máte 
nějaký hudební sen?
Máme roztočenou desku, ale žádný čas na do-
točení…

DĚKUJI ZA ROZHOVOR. 

ANDREA JŮNOVÁ

POZVÁNKA:
Skupina Brutus bude zase po roce 
(v sobotu 4. 11. 2023) v kulturním domě 
Vltava. Fanfára od Josefa Suka „V Nový 
život“, playlist pozice č. 1 - „Kdo na to 
má, ať vstoupí...“ Bigbít celý večer.
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Momentka  
z plzeňského koncertu.

Množství pozitivní 
energie na koncertu 
Brutus je nevyčíslitelné.
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Č eskoslovenská republika na základě re-
cepčního zákona sice ponechávala v plat-

nosti tehdejší rakouskou legislativu, avšak záhy 
docházelo k jejím postupným úpravám. Důle-
žité změny se týkaly též obecní samosprávy, 
jež byla postupně oklešťována, a to zejména 
v hospodářských otázkách. Vláda byla zmoc-
něna, aby na přechodnou dobu mohla měnit 
hranice vesnic a měst, případně je slučovat ne-
bo rozdělovat, a kde se to jevilo jako účelné, 
mohla jmenovat správní komise, k čemuž došlo 
i v Kralupech. Zároveň byl v roce 1919 vydán 
volební řád přiznávající občanům starším 21 
let všeobecné, rovné, tajné a přímé hlasovací 
právo při obecních volbách. 

Poprvé se hrálo o hlasy 
jen v Čechách 
Zatímco první obecní volby na základě nově 
vydaného zákona se uskutečnily v roce 1919 
pouze v českých zemích, nikoliv však na Slo-
vensku a Podkarpatské Rusi, kde se v té době 
bojovalo s Maďary, při volbách v roce 1923 se 
hlasovalo již v celém Československu, i když 
v několika různých termínech. V Kralupech 
připomínaly blížící se volby městské vyhlášky, 
jednotlivé volební skupiny mezi tím doručovaly 
na městský úřad své kandidátní listiny a 5. zá-
ří 1923 se následně sešly jednotlivé volební 
komise, aby provedly jejich kontrolu. Násled-
ně došlo k  rozmnožení a rozvěšení listin na 
předem vybraná místa, aby se lidé nejpozději 
osm dní před volbami mohli seznámit s tím, 
komu mohou projevit svou důvěru. Zároveň 
obecní zřízenci distribuovali voličské legiti-
mace do domácností všech občanů oprávně-
ných hlasovat.

Samotné volby se konaly v Kralupech nad 
Vltavou v neděli 16. září 1923 od osmi hodin 
ráno v šesti volebních obvodech. Své hlasy 
obyvatelé vhazovali do uren v pivovarské re-
stauraci, v hostinci U Beránků, v dívčí škole, 
v hotelu Slavia a ve školách v Lobečku a v Mi-
kovicích. Vybírat bylo možné z osmi usku-
pení a hlasování se až na výjimky povinně 
zúčastnili všichni muži a ženy žijící ve městě 
alespoň tři měsíce, jejichž volební právo ne-
bylo ze zákonného důvodu omezeno. Naopak 
hlas mohli získat kandidáti starší 26 let, kte-
ří v Kralupech žili alespoň jeden rok. Volit se 
původně mělo na čtyři roky, a to dle zásad 
poměrného zastoupení. 

Jaké vysvědčení  
dostal Josef Vaníček? 
Ze 4 892 platných hlasů obdržela nejvíce, a to 
1 558 hlasů se ziskem 11 mandátů, sociální de-
mokracie vedená Josefem Vaníčkem stojícím 
v čele Kralup již od prvních komunálních vo-
leb v roce 1919. Na druhém místě s odstupem 
pěti set hlasů se umístila nedávno ustanovená 
komunistická strana s osmi mandáty, na třetím 
místě pak skončili národní demokraté, které 
volilo 806 lidí, a kteří získali šest křesel v za-
stupitelstvu. Se čtyřmi zastupiteli následovali 
národní socialisté, tři mandáty obdrželi živ-
nostníci, dva lidovci a socialistické sjednocení 
získalo jedno křeslo. Jako poslední s pouhými 
93 hlasy se umístila – na celostátní úrovni jinak 
úspěšná – agrární strana, za kterou se do zastu-
pitelstva města probojoval též jeden kandidát. 

Samotný průběh těchto voleb a jejich výsle-
dek zhodnotil městský kronikář Karel Kouba 
takto: „Vzrůst hlasů strany sociálně demo-
kratické lze vysvětlit rozšířením Kralup o Mi-
kovice a Lobeček, kde má tato strana veliký 

počet stoupenců. Naproti tomu strana lidová, 
u které byl předpokládán největší přírůstek 
hlasů, zklamala. Celková konstelace jest, že 
proti dvoutřetinové většině stran socialistic-
kých bude státi jednotřetinová většina stran 
občanských. Ať již jest výsledek jakýkoliv, dou-
fejme, že nově zvolení budou pracovati jedi-
ně a všude pro blaho veškerého občanstva.“ 
Vyjádření naděje kronikáře nad lepšími zítř-
ky přitom souviselo zejména s tím, že s volba-
mi zároveň skončilo funkční období městské 
správní komise pod vedením Josefa Vaníčka, 
jež stanula v čele města poté, co došlo k při-
pojení Lobečku. Při své poslední schůzi se ro-
zešla s tím, že hlasování proběhlo v pořádku, 
proti jeho výsledkům nebylo námitek, a tak 
podle okresní správy politické její činnosti již 
nadále není třeba. 

Rada města i komise stejně jako 
dnes
Ustanovující schůze nového městského za-
stupitelstva se konala 29. září a zanedlouho 
poté, 8. října 1923, proběhla slavnostní vol-
ba jedenáctičlenné městské rady a starosty. 
Není velkým překvapením, že v čele Kralup 
nad Vltavou stanul opět Josef Vaníček. Jeho 
dvěma náměstky se stali za strany občanské 
národní demokrat JUDr. Vojtěch Hrnčíř a za 
socialistické strany komunista Antonín Rohla. 
O dvanáct dní později následovala volba čle-
nů obecních komisí, a to finanční, technické, 
elektrárenské, živnostensko-policejní, hospo-
dářské, sociální, osvětové, pro rozšíření města 
a okresu a zdravotní. Ze zápisů v městské kro-
nice je dále patrné, že mezi členy politických 
stran panovaly v následujících letech korekt-
ní vztahy. Spolupráce byla v té době důležitá, 
neboť město čekala řada důležitých projektů, 
především přípravné práce týkající se mostu 
přes řeku, s jehož stavbou bylo započato po-
měrně záhy, již v roce 1926. 

Komunální volby v éře první republiky dále 
proběhly ještě v letech 1927, 1931 a 1938, kdy 
sociální demokracie v našem městě poprvé 
prohrála a na prvním místě ji vystřídali ná-
rodní socialisté. Starosta Vaníček se v čele 
Kralup sice udržel, avšak již v březnu 1939 
abdikoval. O tři roky později bylo rozpuště-
no i zastupitelstvo a samosprávu vystřídali 
vládní komisaři…

JAN BARTOŠ

Obecní volby v Kralupech v roce 1923
Kolik stran kandidovalo, kde se hlasovalo a kdo nakonec zvítězil? 
■ Politický život hrál v Československu velmi důležitou roli: nadšení z demokracie, rozdíly názorů měst 
a venkova či národnostní různorodost, to vše vedlo ke vzniku mnoha stran. Značná pozornost se díky 
tomu věnovala také volbám, a to nejen parlamentním, ale i zemským a okresním. Z hlediska lokální 
politiky však hrály prim ty komunální, z nichž první, zahrnující území celé republiky, včetně Kralup, se 
konaly přesně před sto lety.
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Ilustrační foto z voleb 
v roce 1931.



14 POHYBOVÉ OKÉNKO

Koordinace
Koordinace, tedy schopnost ovládat své tělo, je 
základem pro jakoukoliv pohybovou činnost. 
Můžete mít sebevýkonnější motor, nedokáže-
te-li ale s jeho energií správně naložit, těžko 
docílíte efektivního pohybu. Nejen to, dobrá 
koordinace je klíčová pro šetrnost pohybu a 
prevenci zranění.

Jedním z důležitých aspektů koordinační-
ho tréninku je nácvik nových dovedností a 
pohybových vzorců. To je přínosné nejen pro 
samotnou schopnost učení, ale i pro podporu 
neuroplasticity a prevenci některých neurode-
generativních onemocnění.

Pohyb je lék, nejen pro naše fyzické zdraví, 
ale i to mentální.

Potíž je v tom, že během dospělého života 
jsou přirozené nároky na učení nových pohy-
bových dovedností velmi malé. Zeptejte se sa-
mi sebe – kdy jste se naposledy naučili nějaký 
nový pohyb? Pokud to cíleně nevyhledáváte, 
nebo se nevěnujete aktivitě, jejíž je to přiroze-
nou součástí, pravděpodobně se budete muset 
ponořit poměrně hluboko do vzpomínek.

Rozhovor s Janem Vořechov-
ským, lektorem pohybového 
rozvoje Play Real, o možnos-
tech zkoumání pohybového 
potenciálu člověka bez ome-
zení specifické disciplíny.

JAK TEDY NA TO? 
Jednou cestou je vybrat si pohybovou 
aktivitu, která disponuje širokou škálou po-
hybových vzorců (např. parkour, některé 
druhy tance a bojových umění, žonglo-
vání…).
Není ale nutné začínat s novým sportem, 
aby člověk mohl těžit ze zmíněných be-
nefitů. Existuje mnoho volně přístupných 
koordinačních cvičení.
Je dobré si uvědomit, že přínos plyne už 
ze samotného budování nových nervo-
vých drah, výsledný produkt vašeho sna-
žení je v tomto směru vedlejší.

Teď si ukážeme příklad jednoho takového 
cvičení.
Tento pohybový vzorec se skládá ze dvou 
vrstev – práce horních a dolních končetin.
Pozice nohou je poměrně prostá. Hmot-
nost máte na jedné noze, ta druhá jen 
odpočívá na patě se špičkou vytočenou 
vzhůru. Pak se jen vrátíte do normálního 
stoje a následně vystřídáte tu samou po-
lohu na druhou stranu.
Horní končetiny nejsou samy o sobě o nic 
složitější. Mění se u nich 3 pozice – obě 
ruce ukazují vlevo, vpřed a nakonec 
vpravo. Potom se vrátíte rovnou doleva 
a opakujete. Než ruce natáhnete do dal-
šího směru, přitáhněte je k sobě.
Zábava začíná ve chvíli, kdy začnete 
kombinovat obě vrstvy.
Nejdříve se postavíte na pravou nohu 
a levou vytočíte špičkou vzhůru. Zároveň 
ukážete oběma rukama vlevo. Potom 
přenesete hmotnost doleva, pravá špička 
vzhůru, a ruce ukážou vpřed. A stejným 
způsobem pokračujete dále (viz obrázky).
Ve výsledku byste měli projít sekvencí 6 
různých poloh, kterou můžete dle libosti 
opakovat.

Přestávka na pohyb

Vypořádání s frustrací, která doprovází ře-
šení podobných úloh, je důležitou součástí 
procesu. Vytváří příležitost pro sebepoznání 
a další přesah fyzického tréninku do ostat-
ních aspektů života.

JAN VOŘECHOVSKÝ

Ekocentrum spustilo službu MUNIPOLIS/Mo-
bilní Rozhlas, díky které  bude nyní efektivně 
informovat občany přímo do jejich telefonů. 
Informace dle zájmů občanů bude posílat e-
-mailem, SMS nebo jako zprávu do aplikace. 
Služba je zdarma! 

 Co přihlášení do MUNIPOLIS přináší?
 Důležité informace - krizové informace, dění 
v Chemparku Kralupy, smogové situace.
Aktuální stav ovzduší na 21 měřicích stani-
cích ve Středočeském kraji.
Novinky a akce ekocentra.    

Zajímavé články a dotazy z ekoporadny.
Automatický odběr Ekozpravodaje.

V registračním procesu si zájemce může sám 
nastavit, jaké typy informací jej zajímají. 

Ekocentrum doporučuje vyplnit i telefonní 
číslo, aby mohlo občany rychle varovat v pří-
padě nečekaných událostí:  https://eckralu-
py.munipolis.cz/registrace

 TÝM EKOCENTRA KRALUPY

EKOCENTRUM SPUSTILO MOBILNÍ ROZHLAS
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ScénaFest uvede evropskou aktualitu
K ralupská divadelní sezóna pořádně začne 

21. října se ScénaFestem, jednodenním 
festivalem v útulném divadelním klubu spolku 
Scéna Kralupy a KD Vltava. Nechejte se nalákat!

Začíná ve 14:30 dětským divadlem, které 
si ovšem užijí i dospělí. Z loutkové pohádky 
o Nedopečeném koláčku se nebude nikomu 
chtít odejít, protože následuje cukrářská kre-
ativní dílna. Trochu zlomyslnou, strašidelnou 
a hlavně vtipnou klaunérii Ř.I.P., nazkoušel 
soubor 666 Entertainment na motivy jedné 
klasické české pohádky. Začíná v 17:00. 

O dvě hodiny později uvede studentský Teri-
toriální tyjátr komedii Družstvo Ďáblice, která 
v cimrmanovském duchu míchá novodobé ději-
ny s českým obrozením, a to při jedné domov-
ní schůzi během jednoho významného dne. 
Podle autorů jde o „první českou komediální 
fake news pohledem z druhé strany,“  čímž  se 
myslí záhrobí. 

Poslední a nejvážnější inscenací ScénaFestu 
je Belgická rybka, kterou od 21. hodin zahraje 
pražské divadlo Radar. Vrstevnatý, překvapivý 
příběh vypráví o muži středního věku, který se 
seznámí s ještě nedospělou dívkou. Slovy tvůr-
ců je to „křehký příběh zpochybňující identitu 
a oslavující jinakost“. 

Text od současné francouzské dramatičky 
a režisérky Léonore Confino nazkoušel letos 
v únoru režisér Lukáš Křížek v české premi-
éře. Komorní inscenace patří ve Francii k ob-
líbeným, kralupští diváci mají možnost vidět 
evropskou aktualitu. 

Chcete-li mít jistotu, že dostanete židli, za-
rezervujte si lístky na: www.scenakralupy.cz.

ZA DS SCÉNA KRALUPY SRDEČNĚ ZVE 

MAGDALENA ČECHLOVSKÁ

Betlém pro Zeměchy
Připojte se i vy a vytvořme společně betlém pro Zeměchy.
Každý z vás může vyrobit svoji postavu do betléma.
Velikost figurky dospělého člověka cca 20 cm.
Více na: www.hudbastavichramy.cz/betlem-pro-zemechy/.
Své návrhy, dotazy a připomínky pište na: hudbastavichramy@seznam.cz

Karolína Klempířová  
a Ondřej Pečený v inscenaci 

Belgická rybka  
divadla Radar.
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MUSICFEST KRALUPY – 21. ROČNÍK
V sobotu 14. 10. se na Základně v Lobečku uskuteční 21. ročník tradičního kra-
lupského festiválku. Letos ve složení: EDDIE STOILOW - hudební skupina v čele 
se zpěvákem Honzou Žampou, která letos slaví 20. výročí založení. V roce 2012 
se skupinou v Polsku hrál na bicí fotbalista Petr Čech, který s nimi později spo-
lupracoval ještě několikrát. Skupina vystupovala jako předkapela Simply Red 
a The Rasmus a koncertuje na festivalech po celé ČR. Mezi jejich nejúspěšnější 
hity  patří "Baby", “Frozen” a  “With You”, se kterými se v roce 2018 dostali až na 
úplný vrchol nejhranějších skladeb v českých rádiích. Dále zahrají kralupské ka-
pely VOCAL BAND, FURIE, THE ACT, veltruská TRIUMF a dalšími interprety budou 
studenti Dvořákova gymnázia. Velké poděkování za podporu tohoto festiválku 
patří městu Kralupy nad Vltavou. Předprodej vstupenek za 150 Kč a rezervace 
míst je možno na baru Základny nebo na tel. 607 506 316. MARKÉTA HRDINOVÁ

JIŘÍ BRÁZDA / GRAFIKA
 
Prodejní Výstava
15. 9. - 31. 10. 2023

Jiří Brázda absolvoval Vysokou školu uměleckoprůmys-
lovou v ateliéru profesora Z. Sklenáře a J. Mikuly. Věnuje 
se kresbě, malbě a grafice s použitím různých kombino-
vaných technik.
Mottem malířských a grafických děl je žena a její svět 
– v celé šíři nejtajnějších zákoutí a nuancí – ztvárněn s 
nadsázkou, ironií, podobenstvím i škodolibou radostí, po-
nechávající volnost divákovi k jejímu pochopení.
Za posledních 30 let svá díla prezentoval na více než 150 
kolektivních a tématických výstavách a více než 130 sa-
mostatných výstavách na evropském kontinentu, v Ame-
rice, Číně i Japonsku. Od roku 1982 získal 34 ocenění 
/grafika, exlibris/, je zastoupen v galeriích, institucích a 
soukromých sbírkách doma i v zahraničí.
Člen Unie českých výtvarných umělců a Sdružení čes-
kých umělců grafiků Hollar.

DĚKUJEME MĚSTU KRALUPY NAD 
VLTAVOU ZA FINANČNÍ PODPORU 
PROVOZU GALERIE

GALERIE VK37, PURKYŇOVO NÁMĚSTÍ 228, KRALUPY NAD VLTAVOU 
OTEVŘENO ÚT-ČT 16-19 HOD., JINAK PO DOHODĚ NA TEL. 724250190 KDYKOLIV
GALERIEVK37@SEZNAM.CZ; WWW.GALERIEVK37.CZ
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Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav Cibulka 
se souhlasem pozůstalých. Všem pozůstalým 

vyjadřujeme upřímnou soustrast. 

12. 8. Božena Šenkapoulová 86

19. 8. Marta Zelená 79

21. 8. Marie Roškotová 87

23. 8. Marie Chládková 83

23. 8. Antonín Prokop 85

26. 8. Vlasta Uhrová 97

29. 8. Josef Soukup 80

30. 8. Libuše Vápeníková 84

30. 8. Vladimír Žemla 68

30. 8. Jarmila Kellnerová 92

31. 8. Karel Jirků 85

1. 9. František Čipera 83

4. 9. Stanislava Kinterová 94

5. 9. Marie Vojtěchovská 84

6. 9. Antonín Khop 74 

7. 9. Ing. Josef Šváb 84 

8. 9. Marie Lerchová 65 

8. 9. Ladislav Synáček 88 

10. 9. Helena Kratochvílová 79

13. 9. Miroslav Christ 73

13. 8. Věra Karásková 78 

20. 8.  MUDr. Jiří Laštovka 76

20. 8. Marie Věžníková 88 

21. 8.  Růžena Matysová 70 

25. 8. Zdeněk Záruba 80

1. 9. Václav Kronďák 84

5. 9. Pavel Němec 35

Dne 16. 10. uplyne pět let od 
doby, co nás opustila milovaná 
maminka, babička a prababička 
ANNA STREJČKOVÁ. Kdo jste ji znal, 
vzpomeňte s námi, děkujeme. Stále 

vzpomínají dcery s rodinami. 

} KOUPÍM pole, louky ve Středních Čechách, 
nabízím min. 100 Kč/m2, tel.: 603 442 474.

} ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU,
vyklízení bytů, sklepů, pozůstalostí atd. 
Naložíme a odvezeme cokoliv za rozumnou 
cenu. STĚHOVÁNÍ - tel.: 773 484 056.

opustili nás

vzpomínky

soukromá inzerce

�

�

�

PŘEJEME našim spoluobčanům, kteří oslaví 
V ŘÍJNU významná životní jubilea, hodně 
zdraví, radosti a spokojenosti.

Tuto rubriku zajišťuje a data poskytuje Odbor soc. věcí, 
školství a kultury MěÚ Kralupy n. Vlt. se souhlasem jubilantů.

80 let

Václavka Langová (dodatečné přání)

Eva Ocásková

Jana Hapková

Robert Lederer

Libuše Kratochvílová

Jaroslava Lejčková

Ladislav Němec

Petr Marek

Věra Štípková

Vladislav Fischer

Danuše Jordáková

85 let 

Josef Karel

František Menšík

Anna Fričová

František Kasal

Miroslava Dudová

90 let

Ing. Jaroslav Jeřábek

Etela Hubičková

Jarmila Bagalová

Anna Štefanová

91 let Radovan Gracias

jubilanti�

Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav ELPIS 
se souhlasem pozůstalých. Všem pozůstalým 

vyjadřujeme upřímnou soustrast.

Děkujeme všem, kteří s námi sdílí smutek 
nad odchodem manžela, tatínka, dědečka a 
pradědečka pana KARLA JIRKŮ. Rodina Jirků. 

47. sezóna Kruhu přátel Prahy rok 2023
zapsaný spolek Kruh přátel Prahy

vás zve na prohlídku Národního muzea
Kdy? V sobotu 14. října 2023.

Historická budova v  čele Václavského náměstí, jed-
na z  nejvýznamnějších pražských budov, prohlášená 
v roce 1962 za národní kulturní památku, tvoří s Novou 
budovou Národního muzea výrazný architektonický 
kontrast. Historická budova prošla významnou rekon-
strukcí a  znovu se návštěvníkům otevřela 28.  října 
2018, v  den stého výročí Československé republiky. 
V listopadu 2019 propojila oba objekty nově vybudova-
ná podzemní chodba s unikátní multimediální expozicí.

Prohlídka Národního muzea s  výkladem k  rekon-
strukci stavby je pouze na objednání. Rezervaci si udělej-

te u paní Očenáškové na telefonním čísle 604 608 615 
v podvečerních hodinách mezi 18. a 19.hodinou. Odjezd 
z kralupského nádraží bude jako vždy v 8:42 hodin na 
Masarykovo nádraží. Dále půjdeme pěšky k muzeu, kde 
se sejdeme v 9:45 hodin s mimokralupskými členy. Bu-
deme rozděleni do dvou skupin a vystřídáme se na ko-
mentované prohlídce a prohlídce expozic muzea. 
Tato vycházka je realizována s finanční podporou MěÚ 
Kralupy nad Vltavou.

Vycházku připravila Ilona Očenášková.

POZVÁNKA NA VÝLET
Rodáci zvou 
členy a všechny 
zájemce na zájezd 
na zámek Karlova 
Koruna, Chlumec 
n./C. Navštívíme 
rovněž Poděbrady.
Zájezd se koná ve čtvrtek 26. října.
Informace na tel. 728 939 510. Přihlásit se 
a zaplatit je možné v pondělí 23. října ve 
14:00 hod. v salonku penzionu pro seniory.
Na další setkání se těší členky výboru. 

PŘEHLED KULTURNÍCH  
AKCÍ DPS
} Každé PONDĚLÍ od 13:30 – KRALUPY SPOLEČNĚ 
(děti ze ZŠ a senioři).

} Každé ÚTERÝ od 13:00 – KLUB SENIORŮ,  
p. NEDVĚDOVÁ.

} Každý PÁTEK od 10:00 – NĚMČINA  
S P. KNÖPFELMACHEROVOU.
} Každý pátek od 14:30 - AKTIVITY s p. HURYCHO-
VOU (povídání u kafíčka, přednáška New York, od-
poledne s klavírem, odpoledne s kvízem).

} Každou NEDĚLI od 10:30 – BOHOSLUŽBA.
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Město Kralupy nad Vltavou vyhlásilo VÝBĚROVÁ ŘÍZENÍ na:

Úplná znění výběrových řízení najdete na: www.mestokralupy.cz v záložce „Volná pracovní místa“.

Referenta Odboru výstavby a územního plánování MěÚ 
Kralupy n. Vlt. - územně plánovací činnost 
(PRODLOUŽENO).
Nástup: ihned, popř. dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek do: 15. 10. 2023.

Referenta Odboru realizace investic a správy majetku 
MěÚ Kralupy nad Vltavou - PRODLOUŽENO
Nástup: dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek do: 15. 10. 2023.

Strážníka Městské policie  
Kralupy nad Vltavou 
Nástup: dle dohody/příp. od 23. 10. 2023. 

dle dohody v případě, že uchazeč vlastní platné osvědčení MV ČR pro výkon povolání 
strážníka, nebo od 23. 10. 2023 v případě, že uchazeč platné osvědčení MV ČR pro výkon 
povolání strážníka nevlastní. V takovém případě absolvuje strážník-čekatel první dva měsíce teoretickou přípravu a 
služební výcvik v útvaru vzdělávání MP.

Lhůta pro podání přihlášek: do 2. 10. 2023 do 12:00 hod.

Ředitele příspěvkové organizace města 
„Městské muzeum v Kralupech n. Vltavou“.
Nástup: od 1. 1. 2024.

Lhůta pro podání přihlášek: do 31. 10. 2023.

2 pracovní místa referenta Odboru výstavby 
a územního plánování MěÚ Kralupy nad Vltavou 
- agenda silničního hospodářství a speciální stavební 
úřad (PRODLOUŽENO).

Nástup: ihned, popř. dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek: do 15. 10. 2023.

ŘÍZENÍ POD VLIVEM ALKOHOLU ŘEŠILI STRÁŽNÍCI VE TŘECH PŘÍPADECH KRÁTCE PO SOBĚ 

Vprvním případě se jednalo o muže, kterého 
si strážníci povšimli 12.  srpna před půlnocí 

na čerpací stanici, kde se pohyboval vrávora-
vou chůzí, poté nasedl do vozidla a z místa ná-
sledně odjel. Hlídka pojala podezření, že by mo-
hl být pod vlivem alkoholu či jiných návykových 
látek, a proto se za vozidlem vydala a následně 
jej za použití VRZ a nápisu STOP zastavila. Řidič 
strážníkům přiznal, že požil několik skleniček tvr-
dého alkoholu. Provedenou dechovou zkouš-
kou naměřili strážníci více než 2 ‰.

Ve druhém případě se jednalo o  řidiče, kte-
rý strážníky ohrozil svou jízdou, když kolem nich 

nebezpečným způsobem projel v těsné blízkos-
ti. Bylo to ve chvíli, kdy pomáhali jiné řidičce při 
výměně pneumatiky dne 14.  srpna krátce po 
16. hod. v ul. I. Olbrachta. Hlídka se ihned vyda-
la za vozidlem, které v ul. Ke Koupališti zastavila. 
I tento řidič se k požití alkoholu přiznal. Uvedl, že 
vypil pouze jedno pivo. V případě tohoto řidiče 
však strážníci dechovou zkouškou naměřili více 
než 3 ‰.

V posledním případě se jednalo o řidiče pod 
vlivem alkoholu, který byl 15. srpna před 21. hod. 
v ul. Kmochova účastníkem dopravní nehody, 
kdy se však jednalo o poškozeného. U muže by-

la dechovou zkouškou naměřena hodnota přes 
1,5 ‰. Následně bylo zjištěno, že nevlastní řidič-
ský průkaz a má platný zákaz řízení.

Ve všech případech byla na místo přivolána 
hlídka OO PČR, která si vždy celou věc převzala 
k  dalšímu šetření. Řízením motorového vozidla 
pod vlivem alkoholu s výsledkem vyšším než 1‰ 
se řidiči dopouštějí TČ ohrožení pod vlivem ná-
vykové látky za což jim hrozí odnětí svobody až 
na 1 rok, pokuta od 25 000 Kč do 50 000 Kč a zá-
kaz řízení na 1 až 2 roky. Za TČ maření výkonu 
úředního rozhodnutí hrozí muži, který porušil zá-
kaz řízení, trest odnětí svobody až na dva roky.

Z činnosti městské POLICIE
Hálkova 991, 278 01 Kralupy nad Vltavou ■ ředitel MP: ladislav.voves@mestokralupy.cz

www.bezpecnekralupy.cz

u Dne 4. 9. 2023 v 11:15 hod. přijala městská policie 
oznámení, že v obchodním domě mají záchyt zloděje. Hlídka 
MP se dostavila na místo. Zde ztotožnila ženu, která v této 
prodejně odcizila předchozí den zboží v celkové hodnotě 
1 000 Kč, což bylo prokázáno pomocí kamerového záznamu. 
Žena se ke krádeži zboží následně sama přiznala. Lustrací 
bylo zjištěno, že se jedná o zájmovou osobu pro PČR, jelikož 
se dopouštěla krádeží opakovaně. Za to jí hrozí trest odnětí 
svobody na 6 měsíců až 3 roky. Z toho důvodu byla žena 
následně předána PČR.

u Dne 6. 9. 2023 ve 20:10 hod. zaznamenala hlídka 
městské policie v ul. Nádražní při provádění pěší obchůzky 
muže, který zde močil na chodník v blízkosti lavičky. Muž 
byl hlídkou vyzván k prokázání totožnosti, na což reagoval 
tím, že se jmenuje Petr a své datum narození ani příjmení 
si nepamatuje a nemá u sebe ani žádný průkaz totožnosti. 
Jelikož muž ani po opakovaných výzvách svou totožnost 
nesdělil, byl vyzván, aby strážníky následoval na služebnu 

OO PČR. Toto muž odmítl. Z toho důvodu byl předveden 
za služebnu PČR za použití donucovacích prostředků. Po 
zjištění mužovy totožnosti se již choval slušně, uznal, že 
se dopustil přestupků znečištění veřejného prostranství 
a neuposlechnutí výzvy úřední osoby a souhlasil s jejich 
vyřešením udělením pokuty na místě.

u Dne 7. 9. 2023 v dopoledních hodinách si hlídka při 
kontrolní činnosti v ul. Žižkova všimla řidiče, který vjel do 
protisměru, a porušil tak dopravní značení zákaz vjezdu. 
Hlídka se za vozidlem vydala a následně jej za použití VRZ 
a nápisu STOP zastavila. Řidič na výzvu strážníků, aby 
předložil doklady potřebné k řízení motorového vozidla, 
uvedl, že je nevlastní. Proto byla na místo přivolána hlídka OO 
PČR, která si celou věc na místě převzala k dalšímu řešení. 

u Dne 14. 9. 2023 v odpoledních hodinách oznámila 
ostraha obchodního domu v Kralupech nad Vltavou, že 
v prostorách obchodu se ztratilo sedmileté dítě. Tuto 

informaci jim oznámil jeho rodinný příslušník. Dítě se pokusili 
kontaktovat pomocí rozhlasu na prodejně a dohledat ho 
pomocí kamerového systému, ale bez kladného výsledku. 
Zároveň byl telefonicky předán i popis pohřešovaného. 
Veškeré informace byly rovněž předány i PČR. Na místo se 
neprodleně dostavila hlídka městské policie a spojila se 
zde s rodinným příslušníkem, který předal hlídce informace 
o totožnosti pohřešovaného včetně místa bydliště, kam mohl 
pravděpodobně odejít. Hlídka proto provedla kontrolu okolí 
obchodu i celé cesty až do místa bydliště. Pohřešovaný byl 
zaznamenán na dětském hřišti v blízkosti bydliště, jak si zde 
hraje s dalšími dětmi. Bez zranění a v dobré náladě. K jeho 
nalezení došlo 20 minut od prvotního oznámení. O situaci 
byla následně informována i PČR a dítě bylo předáno 
rodinnému příslušníkovi.

VRZ – výstražné a rozhlasové zařízení 
OO PČR – obvodní oddělení Policie České republiky

Láká vás práce se seniory? 
Pečovatelská služba Kralupy doplňuje kolektiv pečova-
telek. Rádi bychom mezi sebe přijali kolegy s týmovým 
duchem, kteří mají rádi výzvy. Práce je vhodná pro lidi, 
kteří se umí rychle přizpůsobit nenadálým situacím. 

Naše terénní pečovatelská služba cílí na osoby, které ve svém domá-
cím prostředí již nezvládají běžné úkony. Zajišťujeme dohled nad se-
niorem, osobní hygienu, péči o stravu, nakupujeme. Zakládáme si na 
tom, že klient s naší službou získává vlídný společenský kontakt. Nesmí 
se nikdy cítit na obtíž, na pečovatelku se má těšit. Přejeme si mezi se-
be kolegy, kteří nehledí jen na sebe. V náročném pracovním prostředí 
se stále snažíme udržet klidnou atmosféru nejen navenek pro klienty, 
ale i uvnitř mezi sebou. 

Co Vám můžeme nabídnout:
• každoroční program vzdělávání a profesního rozvoje
• benefity: 5 týdnů dovolené, příspěvky z FKSP (stravenkový paušál, 
zdravotní obuv aj.), mimořádné odměny.

Chcete se k nám připojit?
Zašlete nám svůj životopis se stručným motivačním dopisem na adre-
su: pavlina.svitilova@mestokralupy.cz. Do životopisu uveďte dosažené 
vzdělání/kvalifikaci a pracovní praxi + kontakt. Vaše skutečná motiva-
ce z dopisu dokáže otevřít dveře k pohovoru rychleji než fakta.
Termín nástupu: ihned nebo po dohodě.
Bližší info: Pavlína Svítilová, tel. 724 867 440.
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městská KNIHOVNA ŘÍJEN 2023
Jodlova 111, 278 01 Kralupy nad Vltavou – přízemí budovy, ve které sídlí i základní škola ■ tel. 315 727 852, 315 727 782, 315 729 554

www.knihovnakralupy.cz

městské MUZEUM ŘÍJEN 2023
Vrchlického 590, tel. 315 723 035 ■ ÚT, ST, PÁ 9:00–12:00 a 13:00–16:00, ČT do 19:00, SO 13:00–17:00 ■ zavřeno: NE, PO a státní svátky

www.muzeumkralupy.cz, e-mail: info@muzeumkralupy.cz

Více na našem webu i facebooku, www.muzeumkralupy.cz  Vaši muzejníci.

 V sobotu 14. 10. od 15:00 hod. se koná 
komentovaná prohlídka výstavy Obrazů 
malíře Jiřího Corvina s ředitelem muzea 
Janem Rackem. Vstupné 50 Kč. 

JIŘÍ CORVIN 
Narodil se 15. 6. 1931 v Praze. Dětství a mládí 
prožil v Nové Vsi. Vyučil se zahradníkem. 
V letech 1951–1958 studoval Akademii 
výtvarných umění v Praze u profesorů Jána 
Želibského a Karla Mináře. 

Tématem jeho obrazů se stala prostá a na 
první pohled nenápadná krajina Velvarska 
a Slánska. Žil v Kralupech a poté v Praze, 
ale venkovské ateliéry měl v různých obcích 
zdejšího venkova. V první tvůrčí etapě 
se naplno rozvinulo přátelství s grafikem 
Ladislavem Čepelákem. Společně tedy dva 

roky tvořili nejprve v bývalé cihelně u Ješína 
a pak pět let (do roku 1967) v Lužickém 
mlýně u Královic u Slaného. Pak se jejich 
cesty rozešly, Čepelák zamířil blíže ku Praze 
a Corvin se usadil v krásném barokním 
statku v Debři u Peruce.

Ač se to na první pohled nezdá, jeho 
abstraktní obrazy zachycují krajinu. Krajinu, 
která malíře upoutala svou barevností, 
strukturou nebo viditelnými stopami či 
jizvami po lidské činnosti, ale i nenápadnými 
stopami zvířecími. Na obrazech nemusí 
nutně být zachyceny široké horizonty, 
může se jednat o drobné přírodní detaily 
povýšené na krajinný prvek. 

Na venkově Corvin rovněž získal úctu 
a obdiv ke starým lidovým dovednostem 
a pracovním postupům. Dovedl ocenit 

V úterý 14. září v 17:00 byla slavnostně otevřena výstava JIŘÍHO CORVINA – OBRAZY,  
která je pro vás zpřístupněna do soboty 28. října 2023. 

práci starých venkovských řemeslníků 
i sedláků. Pokud to situace dovolovala, 
výsledky jejich práce se doma obklopoval. 
Dokladem tohoto vztahu jsou i některé 
vystavené obrazy.

Jiří Corvin vystavoval mnohokrát v českých 
zemích i v zahraničí, včetně spojených států. 
Aktuální výstava je jeho šestou v této instituci.

Jiří Corvin zemřel 10. 7. 2004.
JAN RACEK

 Připravovaná výstava: SKLO PRO RADOST 
I UŽITEK, je přesunuta do r. 2024.

ČTEME Z KNIHY NÁVŠTĚVNÍKŮ:
(15. 6. - 21. 8. 2023 - výstava akademického 
malíře MARTINA FRINDA: NELEHKÁ LEHKOST BYTÍ

15. 6. Když napíšu „dost dobrý“. Je to dost? 
Díky, díky, Bára Štěpánová  

Ahoj Martine, jsme ze ZUŠ Kralupy a děti ti 
něco napíšou, PK:

Tato výstava se mi moc líbila. Strašně se mi 
líbí černobílé obrazy. Z.

Nejvíc se mi líbil obraz „SAMOTY“, protože 
mám ráda přírodu. Je to nejhezčí výstava, 
na které jsem kdy byla… A.

Zdravím a zdraví přeju – a dobré dny!     M. 
Patřičný

Skvělé obrazy, kolem kterých nemůžete jen 
tak projít. Musíte se zastavit, zadívat a prožít. 
Jsem nadšená. 
Děkuji za krásnou výstavu.  SV

Jiří Corvin, Sucho

Momentka  
z vernisáže.
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DDM kralupy ŘÍJEN 2023
CENTRUM VOLNÉHO ČASU ■ Smetanova 168, Kralupy nad Vltavou 278 01 ■ e-mail: info@ddmkralupy.cz ■ tel.: 315 722 430

www.ddmkralupy.cz

Naši lidé 
Mé jméno je Tereza Urbanová a v DDM pracuji s menší pře-
stávkou již skoro 11 let. Na střední škole jsem zjistila, že mě 
baví práce s dětmi, a proto jsem se rozhodla jít studovat Uni-
verzitu Jana Evangelisty Purkyně, obor Pedagogika volného 
času a následně Vychovatelství pro speciálně pedagogické 
instituce. V domě dětí a mládeže jsem vedla mnoho kroužků, 
například: Cvičeníčko pro rodiče s dětmi, Výtvarné hrátky, 
Tanečky pro děti od 3 let až po ty na 2. stupni. Poslední dva 
roky jsem měla na starost vědomostní a sportovní soutěže. 
Momentálně jsem na rodičovské dovolené, ale protože mi 
práce s dětmi chybí, tak mě letošní rok můžete potkávat na 
tanečních kroužcích Krůček I. a Krok za krokem. Ve volném 
čase se věnuji hlavně rodině, sportu a ráda zajdu do divadla 
či na nějaký hezký koncert.

Vážení rodiče,
naše DDM se opět v tomto školním roce za-
pojilo přes Aktivní město do projektu Daruje-
me kroužky dětem (CZ) a (UA) - 1. pololetí 
2023/24. Projekt je zaměřen na podporu ro-
din v ČR, které pobírají „přídavek na dítě“, 
„příspěvek na péči", či „odměnu pěstouna“. 
Na sportovní a volnočasové aktivity máte 
možnost bez spoluúčasti získat příspěvek až 
do výše 2 000 Kč.

V případě zájmu se obraťte na pracovníky 
DDM, neboť vaše dítě musí být na určitý zá-
jmový útvar přihlášeno. Více informací získá-
te na: www.darujmekrouzky.cz.

MGR. KATEŘINA VIKTOROVÁ, 

ŘEDITELKA DDM KRALUPY

Princ Edward již ví, kde se nachází Kralupy: 
Vysvětlili mu to čtyři studenti DG a účast-

níci volnočasového programu Mezinárodní 
cena vévody z Edinburghu (DofE) na setkání 
v Praze. / Ze zdi na mě tupě zírá po trezoru 
temná díra: Ocenění za třetí místo v celostát-
ní vědomostní soutěži k finanční gramotnosti 
European Money Quiz si odneslo duo kvartá-
nů Naty Jakeschová a Pavel Maňásek; cenu 
převzali v prostorách České národní banky. / 
Na 35 studentů skládalo náročné mezinárod-
ní zkoušky Cambridge z anglického jazyka, 22 
kandidátů se podrobilo zkoušce C1 Advan-
ced a 13 kandidátů B2 First. / Vše jednou kon-
čí: Na ceremonii Porta Vitae převzali maturit-

ní vysvědčení studenti posledních ročníků. / 
Elektřina z brambor: Přírodovědný studentský 
výjezd se tentokrát zaměřil na hrátky s elek-
trickým proudem a zkoumání oxidu uhličité-
ho; došlo i na pozorování rosniček, táborák, 
volejbal a   prohlídku hradu Lichnice. / Jak 
provést dokonalý státní převrat? I nad tímto 
tématem se zamýšleli studenti prvních roční-
ků a sekundy ve školní soutěži prezentačních 
dovedností DG Point. / Návštěvu koncent-
račního a vyhlazovacího táboru Auschwitz – 
Birkenau a Rožnova pod Radhoštěm si sami 
naplánovali a  zorganizovali studenti během 

společenskovědného výjezdu. / Z Francie do 
Kralup: Tři učitelé ze školy u francouzského Or-
leáns navštívili DG v  rámci spolupráce Eras-
mus. / Na zkušenou do Bádensko-Württem-
berska: Studenti tercie a  kvarty se zúčastnili 
výměnného pobytu v německém Rottweilu; 
navštívili také Kostnici u  Bodamského jezera 
a Stuttgart. / Mia Černá recitovala na celo-
státní přehlídce uměleckého přednesu a di-
vadel poezie Wolkrův Prostějov. / Tak to jsem 
ještě neviděl: Antigravitační vláček, odběr 
DNA z  jahod a experimenty s  tekutým vodí-
kem uhranuly primu na Týdnu vědy. / Příběhy, 
které napsal sám život: Divadelní inscenace 
Romeo, Klavír, Pomoc v rámci pokroku, Před 
manželstvím a  Želva odehráli studenti dru-
hých a  třetích ročníků v  kralupském KASSu. 
/ Byli jsme při tom: Reálné příklady ze života 
řešili studenti DG v matematické soutěži Pan-
gea. / Poslední červnový týden se studenti 
a učitelé rozutekli na Dny za školou; vyjeli do 
Karlových Var, Amsterdamu, Říma, Budapeš-
ti, Vysokých Tater, ale také venčit trekingové 
kozy a tábořit u husitů.
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ZŠ GEN. KLAPÁLKA

A si nikdo si nemyslí, že v družině je nuda. 
Děti tu aktivně odpočívají  - hrají hry, bě-

hají na hřišti, tvoří a malují, chodí na družino-
vé kroužky. Pravidelně jim také nabízíme akce 
pro zpestření odpoledního pobytu ve škole.

Ve čtvrtek 14. září zavítalo do naší družiny 
divadlo Z bedny. Pan Pohoda se Soničkou za-
hráli netradiční zpracování pohádky Princezna 
na hrášku. Představení mělo ekologické prvky 

a připomnělo dětem, jak je důležité chránit ži-
votní prostředí. Děti se do představení aktivně 
zapojovaly a na konci dlouho tleskaly. 

Do Vánoc plánujeme v družině tradiční lis-
topadový výlet do svíčkárny a čokoládovny 
v Šestajovicích. Na prosinec máme napláno-
vané filmové představení v KaSS Vltava a mi-
kulášské a vánoční besídky. Zkrátka se máme 
pořád na co těšit.

ROMANA HRBKOVÁ, 

VEDOUCÍ VYCHOVATELKA

ZŠ 28. ŘÍJNA

N aše škola se již několik let snaží o to, aby 
alespoň trochu přispěla k ochraně život-

ního prostředí. Samozřejmostí u nás ve ško-
le je třídění starého papíru, plastů a tetrapa-
ků – máme ve škole několik míst, kde tento 
již nepotřebný odpad můžeme odložit. Také 
v pravidelných intervalech vyhlašujeme sběr 
papíru a PET víček – odvoz nám zajišťuje Leo-

Czech – Hostín u Vojkovic a nejlepší sběrači 
jsou vždy odměněni. Tím ale ještě nekončíme. 
V naší škole se dají odevzdat i vybité baterie 
a drobný elektroodpad. Také se letos zapojí-
me do projektu Recyklohraní aneb Ukliďme si 
svět, kde budeme součástí celoroční soutěže. 
Za splněné úkoly nám na našem kontě budou 
přibývat body a na konci školního roku se do-
zvíme, jak jsme v soutěži škol obstáli. Nakonec 
si budeme moci za získané body vybrat odměnu 

v podobě drobných předmětů s enviromentál-
ní tematikou. Sami si můžeme dokonce zvolit 
svůj celoroční cíl – co je v našich silách splnit 
pro zlepšení životního prostředí. A ještě máme 
jednu novinku v tomto školním roce – čtvrtá 
třída se zapojila do projektu „Kralupy – čisté 
město“ pod záštitou Ekologického centra v Kra-
lupech nad Vltavou. Čtvrťáci si vybrali lokalitu 
v našem městě, o kterou se budou po celý školní 
rok starat. OLGA PROVAZNÍKOVÁ

Podzim a zima  
ve školní družině

Zš Jodlova v novém školním roce 2023/24

Zapojení do projektu Stavitelé města

Recyklohraní na ZŠ 28. října

ZŠ JODLOVA

Z ákladní škola Jodlova úspěšně rozjela, jak 
paní ředitelka školy ráda říká, “vlak“ do 

dalšího školního roku. Letošní rok jsme za-
čali v hojném počtu, přibylo mnoho nových 
žáků, sedm žáků do třídy první, ale spoustu 
dětí i do ročníků vyšších, a to jak do základní 
školy, tak do základní školy speciální. Vzhle-
dem ke vzniku nové třídy musela škola opět 

pozměnit využití prostor a přesunutím školní 
družiny tak vznikla třída pro naše nové prv-
ňáčky. Vzhledem k narůstajícímu počtu žáků 
se v budoucnu všichni těšíme na plánované 
nové prostory, které rozšíří dětem i učitelům 
potřebný prostor k výuce a dalším činnostem. 
I pedagogičtí pracovníci budou mít tento školní 
rok nabitý program. Jen v přípravném týdnu 
absolvovali dvě školení, jedno na téma první 
pomoci a druhé s názvem Bezpečnost na in-

ternetu od E-Bezpečí, které bylo organizova-
né a financované z projektu O2 Chytrá škola. 
Čekají nás ale i další školení, například hned 
na podzim s názvem Bezpečnost při využívá-
ní tabletů a cloudových služeb od iŠkolství. 
Těšíme se, co nám letošní školní rok přinese 
a budeme rádi informovat o dalších novinkách, 
které naši školu potkají. 

BC. HANA MAZOCHOVÁ, 

VYUČUJÍCÍ A KOORDINÁTORKA AP

ZŠ A MŠ TŘEBÍZSKÉHO

N aše základní škola  vyhrála účast na pro-
jektu Stavitelé města III, který je určen 

pro žáky druhého stupně. Tento projekt byl již 
v začátcích oceněn v celonárodní soutěži EDU-
ína za inovaci ve vzdělávání. Snaží se předložit 
žákům zábavnou formou složité téma klima-
tických změn, jejich dopadu na Zemi, ale také 
konkrétně na jejich město či okolí školy. Celý 
projekt je zaštítěn Ekocentrem Koniklec a pod-
porován nejen Středočeským krajem a Prahou, 
ale také Ministerstvem životního prostředí.

V naší škole se jej účastní žáci 7. tříd, kteří 
budou pod vedením paní učitelky v několika 

podzimních projektových dnech řešit téma 
změn klimatu, adaptaci na ně a především 
budou hledat možná řešení na zmírnění do-
padů.

Pomocí aktivních her, měření přímo v teré-
nu, různých pokusů v okolí školy, stavby ima-
ginárního města, shrnutí a diskusí dojdou žáci 
společně ke konkrétnímu opatření, které by 
na pozemku školy bylo možné a užitečné pro 
zlepšení místních podmínek realizovat. Dále 
se žáci pokusí svou vlastní činností a výrobky 
získat na toto opatření část finančních pro-
středků. Podaří-li se jim to, další částkou bude 
jejich myšlenka podpořena z financí projektu. 
Držme jim tedy palce, ať se jim tato složitá 
problematika podaří v praxi pochopit a jejich 
vlastní idea se stane skutečností od nápadu 
až po realizaci!

ING. MICHAELA SUKOVÁ
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Úspěchy a novinky v ZŠ Komenského 

Srpen a září v ZUŠ Kralupy nad Vltavou

Rosteme, otevřeli jsme další třídu!

ZŠ KOMENSKÉHO

Vminulém školním roce se třída 6. B zúčast-
nila projektu Integrovaného regionálního 

operačního programu s názvem „Řekni to po 
svém“ na téma doprava. Úkolem bylo vybrat 
si jeden projekt z oblasti dopravy realizovaný 
mezi roky 2014–2020 (například nové cyklo-
stezky, parkovací domy pro auta, zrekonstruo-
vané silnice, modernizovaná nádraží, pořízení 
nových bezemisních autobusů apod.) a natočit 
se spolužáky na telefon co nejzajímavější od-
pověď na otázku: „Čím vámi vybraný projekt 
podle vás zlepšil lidem život v daném regionu?“ 
Třída 6. B si vysoutěžila krásné 6. místo a zís-
kala tak volné vstupenky do centra věd v Brně, 
kam se letos chystá. 

V rámci výuky přírodovědných předmětů 
proběhla také spousta zajímavých exkurzí, 
např. do planetária, Národního technického 
muzea, Zooparku Olovnice, ZOO a delfinária 
v Norimberku, do zoologické zahrady v praž-
ské Troji nebo do Ústavu fyzikální chemie J. 
Heyrovského. Některé třídy také vyrazily na 
vícedenní projektové vyučování v přírodě do 
Doks u Máchova jezera. 

Kromě toho došlo v průběhu prázdnin k re-
alizaci nové přírodopisno-zeměpisné učebny, 
která se pyšní novým moderním vybavením 
jako např. monokulární mikroskopy, binolupy 
nebo různé senzory pro měření krevního tlaku, 
oxidu uhličitého či senzory počasí. A také bylo 
zakoupena spousta interaktivních pomůcek. 

BC. TEREZA KŘEČKOVÁ

ZUŠ KRALUPY NAD VLTAVOU

M ohlo by se zdát, že ZUŠ Kralupy začala 
pracovat teprve před měsícem s nástu-

pem žáků do nového školního roku, opak je 
však pravdou.

V posledních dvou týdnech měsíce srpna 
proběhly v rámci Šablon OP JAK tradiční let-
ní dílny, kterých se zúčastnilo kolem 90 našich 
žáků pod vedením dvanácti pedagogů školy 
a několika přizvaných osobností z různých 
uměleckých oborů. 

Aby byla výuka ještě atraktivnější, rozvezli 
jsme žáky do různých koutů naší krásné vlasti, 
kde poznali při své umělecké činnosti jiné než 
školní prostředí. Zároveň si mohli užít i tro-
chu letních radovánek. Poznali tak mj. Miku-
lov, Písek, Volyni, Smederov, Spálené Poříčí 
a Mokrosuky. 

Během září se naše škola svým hudebním 
vystoupením již tradičně zapojila do kralup-

ského Vinobraní, vystoupila na 10. ročníku 
Libčické Hašlerky, účinkovala na vernisáži ve 
VK Galerii a Seifertových Kralupech.

„ZUŠku“ v současnosti navštěvuje 720 žáků 
ve čtyřech uměleckých oborech, což je o cca 
40 více, než v závěru června, z čehož máme 
opravdu velkou radost.

Srdečně vás zveme na Zahajovací koncert 
v sálu hotelu Sport, který proběhne 17. října 
od 18:00 hodin.

To je pro tentokrát vše, bližší informace na-
jdete na www.zuskralupy.cz

Děkujeme a těšíme se na shledanou!
LUBOŠ HARAZIN, ŘEDITEL ŠKOLY

ZŠ A MŠ MOVERE

Z Š a MŠ Movere v Kralupech se letos na za-
čátku září podruhé otevřela všem svým 

žákům a jejich rodinám při malé slavnosti 
zahajující školní rok. Stále rosteme, a tak le-
tos otevíráme další třídu školky (k Broučkům 
v dětské skupině a Včelkám z MŠ tedy přilétli 
ještě Motýlci :)), znovu první třídu s 18 prvňáč-
ky a poprvé také nakukujeme na 2. stupeň s 16 
skvělými "šesťáky". I do dalších tříd 1. stupně 
přišli noví spolužáci - děkujeme za důvěru a tě-
šíme se na společné dny v Movere!

ZA ZŠ MOVERE, MICHAELA KUPTÍKOVÁ,

UČITELKA
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INZERCE

O víkendu 19.–20. 8. 2023 se na slalomové 
dráze ve Veltrusech konaly veřejné závo-

dy. Akce se zúčastnili i zahraniční závodníci, 
i když jich nebylo tolik jako v minulých letech, 
protože o stejném víkendu se konala MS juni-
orů a závodníků do 23 let v polském Krakově. 
Z kralupského oddílu kanoistiky se MS v Kra-
kově zúčastnil Jan Bárta (nyní jezdí za oddíl 
USK Praha), kde skončil po neprojetí z jedné 
bran v semifinále. Chuť si spravil o týden poz-
ději (tj. 26.–27. 8. 2023) pod Lipenskou pře-
hradou, kde se konal 5. a 6. ČP ve slalomu na 
divoké vodě a zároveň závod na Lipně byl MČR 
dospělých a MČR závodníků do 23 let. Jan Bár-
ta se na závodech na Lipně umístil do 5. místa. 
Před ním byli jenom nejlepší čeští kajakáři.

Další důležitý závod se konal o víkendu 
9.–10. 9. 2023 nedaleko hradu Křivoklát. V Roz-

tokách u Křivoklátu se konalo MČR žáků ve sla-
lomu a sjezdu na divoké vodě. Z kralupského 
oddílu se zúčastnili žáci i žákyně (cca 12 lodí). 
V sobotu se závodilo ve slalomu a v neděli ve 
sjezdu na divoké vodě. Nejlepšího úspěchu ve 
slalomu dosáhl v kategorii K1 (muži - žáci mlad-
ší) Vít Doležal, který obsadil 3. místo. Hned za 
ním se na 4. místě umístil Jáchym Adamec 
(v kategorii žáci mladší). V kategorii K1 ženy se 
nejlépe umístily opět žákyně mladší, a to Lud-
mila Hronová, která byla na 1. místě, na 2. místě 
se umístila Julie Vybulková. Žákyním mlad-
ším se dařilo i v kategorii C1 ženy, kde obsadily 
2., 3. a 4. místo. Na slalomové dráze v Rozto-
kách u Křivoklátu se konaly také závody hlídek, 
kdy jedou za sebou tři lodě. Nejlepšího úspěchu 
v hlídkách dosáhly K1 ženy žákyně mladší, které 
se umístily na 2. místě. V neděli se jely závody 

Sezóna vodních slalomářů

P řestože máme v kralupském Sokole o let-
ních prázdninách pauzu od klasického 

rozvrhu a počet návštěvníků se zmenšuje, 
rozhodně to neznamená, že se zde nic neděje 
a cvičitelé se přes léto nudí. 

V červnu jsme se sice se svými cvičenci na 
pravidelných hodinách rozloučili, ale i tak mě-
li možnost přes prázdniny cvičení navštívit. 
Pro aktivní dospělé cvičence, kteří ani v létě 
nechtějí o hodiny přijít, jsme připravili speci-
ální rozvrh, ve kterém si každý našel svou ob-
líbenou hodinu a několikrát za léto se jí mohl 
účastnit. 

Dětská cvičení se sice přes letní pauzu zru-
šila, v areálu Sokola však dětí běhalo mnoho. 
Každý rok pořádáme dva turnusy oblíbených 
příměstských táborů, které se vždy velmi rych-
le zaplní. 33 dětí je rozděleno do tří týmů, jež 
mezi sebou soutěží v tematické celotáborové 
hře, letos Cesta kolem světa. Mezi soutěžením 
o vítězství se ve středu jezdí na celodenní výlet 
a ve čtvrtek všichni přespávají na Sokole, kde 
opékají buřty a večer překonávají strach na 
stezce odvahy. Táborníci si každý rok odnášejí 
krásné zážitky. 

I naše sokolské seniorky – paní Marsová, 
Šuldová a Hoffmannová z Kralup - se stále udr-

žují fit a na konci června se zúčastnily cvičební-
ho pobytu v Lanterně v Chorvatsku. „Všechny 
se aktivně zapojily do ranních i večerních lekcí, 
svým přístupem, pozitivní náladou a empatií 
povzbuzovaly i mnohem mladší účastnice zá-
jezdu. Jejich optimismus se přenášel na nás 
všechny a bylo mi ctí s nimi spolupracovat,“ 
reaguje cvičitelka pobytu Jana Osztényi. 

Na přelomu července a srpna se v Amsterda-
mu konala již 17. Světová gymnaestráda (nej-
větší nesoutěžní přehlídka gymnastických 
představení). Přehlídka zahrnovala vystou-
pení sportovní i moderní gymnastiky, akroba-
cie a hromadných skladeb, které se cvičily na 
olympijském stadionu. Akce se účastnilo téměř 
19 000 cvičenců z 60 zemí a Českou republiku 
zde reprezentovalo 800 cvičenců z řad České 
gymnastické federace, České asociace Sport 
pro všechny a České obce sokolské. A náš So-
kol v Amsterdamu reprezentovaly cvičitelky 
Helča Šarochová, Šárka Hájková a cvičenka 
Jana Motyčková. Většina Sokolů zde vystu-
povala se skladbou „Rocková symfonie“. Tato 
skladba bude také za rok předvedena na Vše-
sokolském sletu.

V pátek 18. 8. 2023 kolem osmé hodiny ve-
čer byla nahlášena v Kralupech nad Vltavou 

Léto v Sokole Kralupy

MČR žáků ve sjezdu, kde bylo nejlepší umístě-
ní 4. místo v kategorii žákyň mladších C1 ženy 
a na tomto místě se umístila Julie Vybulková. 
Závodům na MČR žáků ve sjezdu téměř vždy 
vítězí oddíly z Moravy a Pardubic.

Během září se ještě uskutečnilo MČR do-
rostu na slalomové dráze v Praze-Tróji, MČR 
dorostu a dospělých v kajak crossu (opět na 
slalomové dráze v Praze-Tróji) a o víkendu 
23.–24. 9. 2023 se konal na slalomové dráze 
ve Veltrusech Národní kontrolní závod („NKZ“, 
druhý nejvýznamnější závod na české úrovni). 

SIMONA PROKŠOVÁ

v budově LDN bomba. Hasiči a policie začala 
pacienty vyvádět ven z budovy do nedaleké-
ho parku, odkud by je museli složitě převážet 
až do Kladna, protože v okolních zařízeních 
bylo přeplněno. Správce kralupského Sokola 
Josef Vojtěchovský šel v tento moment okolo 
a nabídl prostory Sokola pro pacienty, jelikož 
budova LDN se Sokolem sousedí. Josef a cvi-
čitelka Alice Hakenová pacientům pomohli 
a poskytli vše, co bylo potřeba. Naštěstí po-
licejní pes v budově LDN nic nenašel a za pár 
hodin se stěhovali pacienti zpět. Velké dík tedy 
patří Josefu Vojtěchovskému a Alici Hakenové. 

Nyní jsou prázdniny již za námi a tělocvičny 
a venkovní hřiště se začínají opět plnit cvičen-
ci, které vítáme s otevřenou náručí. 

KLÁRA OČENÁŠKOVÁ

Sportovní  
výsledky

najdete  
na webu Kralupského  
Zpravodaje, stačí načíst  
QR kód.

Kanoe, Julie 
Vybulková, K1 - ženy.

FO
TO

: A
R

C
H

IV
 T

J 
SO

K
O

L 
K

R
AL

U
P

Y

Snažíme se, aby byl florbal 
sportem pro všechny, 
rozhovor s Jiřím Cimlerem, 
manažerem Kralupy 
Wolves.










